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TAXE PER<pUE GORIZIA

TA SSA  R ISC O SSA ITALY

Slovenci smo (bili)

Vsi smo odgovorni za ta naš katoliški tisk
Ob zmagoslavnem pohodu televi

zije pred nekaj desetletji so mnogi že 
napovedovali izginotje tiska, časopi
sov, knjig... To se še ni zgodilo in se 
najbrž nikoli ne bo. Marsikdo je že 
začutil prenasičenost od televizijskih 
oddaj in se je povrnil k staremu, do
bremu tisku. S tem nočem zanikati 
vpliva in razširjenosti »okna v svet«, 
malega ekrana. Niti tega, da nam po
bere veliko prostega časa. Ne more 
pa nadomestiti tiska. Prej ali slej se 
bo ustvarilo neko ravnotežje. Na te
levizijo ne moremo veliko vplivati, 
ker sta se je polastila ali politika ali 
denarni trg. Manjši skupnosti je 
praktično nemogoče ustanoviti tele
vizijsko postajo, ker je že vse zase
deno in ker to preveč stane. Drugače 
je s časopisom. Sodobna tehnika 
zdaj še bolj omogoča prodor na trg 
tudi tistim, ki nimajo mnogo denar
ja, imajo pa kaj povedati in to tudi 
želijo.

Jezus je svojim učencem dejal, da 
so »mala čreda«, vendar naj se ne

bojijo, ker je on z njimi. Te besede 
bi lahko obrnili tudi na katoliški tisk. 
V primerjavi s komercialnim ali po
litičnim je res »mala čreda«. Za raz
liko od »velikega tiska« ni narejen za 
ugajanje, »čehljanje ušes« in oči, 
ima pa nekaj povedati, nekaj zelo 
pomembnega. V sodobni jezik mo
ra obleči večno resnico, Jezusov

r- NAŠ UVODNIK
Nobena skrivnost ni, da je  tisk na splošno v krizi in vendar se 

ni še nikoli v zgodovini človeštva toliko pisalo in tiskalo, ko t prav da
nes. Morda je  prav preobilica informacij največja nevarnost za dana
šnjo tiskano besedo. Človek se ob poplavi knjig, dnevnikov, tednikov, 
radijskih in televizijskih oddaj preprosto ne znajde več in odklaplja 
T V  ali radio, odloži knjigo, zavrže časopis. Enostavno ne more pre
baviti obilice novic, k i mu jih  od vsepovsod vsiljujejo sredstva mno
žičnega obveščanja v nekakšnem mrzličnem iskanju takoimenovane 
»globalne vasi«, v kateri nam postane dosegljivo vse, kar se dogaja 
v svetu. Tega je  očitno preveč in tako se ljudje vračajo v svoj ožji ok
vir in se zanimajo spet za drobne dogodke, k i se dogajajo v bližini 
in o katerih velike T V  mreže in vsedržavni časopisi ne morejo govoriti 
ali pisati. Toda človek je  vendar potreben komuniciranja in še pose
bej velja to za katoličane in za vernike, k ijih  je  svet blagostanja, svet 
učinkovitosti in senzacionalnega, pa tudi svet nasilja in krivice, spra
vil s tira in zbegal. Veri tuj ali pa tudi sovražen tisk nas poplavlja z 
vsem možnim in tudi z novicami iz življenja Cerkve, zlasti če je  zra
ven kaj senzacionalnega ali celo »pikantnega«. Iščejo pa nove bralce. 
Zgovorne primere takega pisanja smo zasledili naprimer ob predsta
vitvi novega katekizma in mrzličnem prelistavanju po njem ob iskan
ju  vsega novega, kar bi dalo misliti, da Cerkev popušča svetu. To je  
bilzgled nekorektnega pisanja in podobno je  bilo tudi ob papeževih 
besedah o odgovornem materinstvu in očetovstvu, kakor, da bi to bi
la novost za kristjane. Takih zgledov je  še veliko.

Res pa je  tudi, da katoliški tisk ne sme mimo vsega tega, saj m o
ra vendar informirati vernike, o tem, kaj se dogaja v Cerkvi, tako 
v vesoljni, kot v lokalni. Katoliški tisk pa rad ostaja na ravni tradi
cionalnega in pozablja, da mora govoriti tudi ljudem, ki Cerkvi niso 
blizu. To je  pom em bno še zlasti, ko Cerkev na novo obravnava poja
ve v naši družbi in zavzema do njih stališča ter jih  razlaga z novimi 
prijemi. Saj se vendar tudi Cerkev razvija. Katoliški tisk ima nalogo 
unformirati, pa tudi vzgajati, zlasti ko Cerkev posodablja svoje p o 
glede na svet ter na odnose med ljudmi. Danes je  ta svet še kako po 
treben prave besede in pravega nauka. Ob popolnem propadanju 
vrednot se je  lestvica vrednot popolnoma obrnila in za marsikoga je  
splav manjši greh ko t pa tatvina. Zlasti v tem smislu so potrebne ja 
sne misli in besede, pa čeprav bi morda tvegal očitek, da katoliški tisk 
moralizira. Zlasti pa bo treba spet najti po t do mladega človeka, ki 
ga je  svet s svojim bliščem iztiril, pridobiti si mora mladega bralca, 
da bo lahko form iral nove kristjane, v nasprotnem primeru bo kato
liški tisk lahko samo še tolažba za »stare« kristjane in bo z njimi tudi 
izgubil ves ugled in vpliv.

nauk, evangelij, kar pomeni »veselo 
oznanilo«. Če kdaj, tega potrebuje
mo prav danes.

To je razlog, da bi se morali vsi ču
titi odgovorne za ta naš »katoliški 
tisk«. Ne samo uredniki, ne samo'so
delavci, ne samo poverjeniki - vsi. 
M orda bo kdo ugovarjali: »Ko se je 
tega tiska nabralo toliko, da ga še 
zdaleč ne morem prebrati!« To ne bo 
držalo. Pred drugo svetovno vojno 
smo Slovenci imeli štiri katoliške 
dnevnike (dva doma, dva v Ameri
ki), 12 tednikov (9 doma, 1 v Avstra
liji, 2 v Sev. Ameriki) in 43 
mesečnikov. Res je, da veliko teh ča
sopisov ni imelo velikih naklad (ve
liko jih  je  bilo  nam enjenih  
posameznim organizacijam, stano
vom, redovom in podobno). K temu 
dodajmo, da je bilo Slovencev pol 
manj, kot nas je danes, in da takrat 
ni bilo denarja, ker je malokdo bil

N aš otrok
V mesecu katoliškega tiska je 

prav, če se za trenutek ustavimo tu 
di pri naših naj mlajših. Le-ti so nam
reč potencialni bralci jutrišnjega dne.

Raziskave namreč pravijo, da je 
branje na spolšno v krizi, ljudje ved
no manj berejo. V zadnjih letih člo
vek vedno več časa posveča 
poslušanju radia, plošč, kaset in gle
danju televizije seveda, na račun 
branja. Knjiga postaja vedno manj 
zanimiva, ker je zahtevnejši medij 
kot pa TV, ki ti servira že pripravl
jeno in premleto gradivo ter zaobja
me kar dve čutili: sluh in vid.

V naši kulturi sta poslušanje in 
branje glavni obliki sprejemanja spo
ročil. Slovenski psiholog Vid Pečjak 
pravi, da dolguje povprečen izobra
ženec 70 do 80% svojega znanja pi
sanim  besedilom . Če prav 
pomislimo, je to res. Vse naše šolsko 
znanje temelji predvsem na učbeni
kih; aktualnostim sledimo predvsem 
preko časopisja; tudi reklame, navo
dila za uporabo strojev, telefonski 
računi in sploh ves svet, ki nas ob
daja, je sestavljen iz črk in pisanih 
besed. Prav zato je pravilno in teko
če branje tako pomembno za vsake
ga človeka. In ko govorim o branju, 
nimam v mislih le glasnega branja. 
To obliko uporabljamo le v redkih 
primerih ali poklicih. V mislih imam 
branje na splošno, predvsem tisto ti
ho, notranje premlevanje besedila. 
In prav to bi zaradi pomembnosti 
moral otrok čimprej usvojiti, se z 
njim celo zabavati, saj mu bo poma
galo pri nadaljnjem odkrivanju sve
ta. V resnici pa iz izkušnje vem, da 
je prav branje za marsikaterega otro
ka velika muka, kaj šele, če je v šoli 
prisiljen tekmovati za bralno značko.

V zvezi s tem so zelo pomenljivi

»v službi«. Slovenci smo bili lačni pi
sane besede. Tudi danes Slovenci be
remo in izdajamo (če računamo po 
številu prebivalcev) več, kot veliki 
narodi, morda prav zato, da se ne bi 
utopili v morju večjih narodov.

Moč katoliškega tiska je požrtvo
valnost in navdušenje tistih, ki ga pi
šejo, tistih, ki ga širijo in tistih, ki ga 
berejo. Poverjeniki so v glavnem du
hovniki in prebujeni laiki. V kioskih 
se proda komaj kakšen odstotek ka
toliškega tiska. Dokler bodo naše 
cerkve tudi naši »kioski«, ne bo 
zamrla katoliška tiskana beseda. 
Prav tu je nevarnost, da bi se nave
ličali. Če poverjenik reče: »Naj se 
vsak sam naroči na ta in ta list, kaj 
se bom jaz mučil z zbiranjem naroč
nine!«, je to smrtna obsodba večine 
naših časopisov. Prav pred kratkim 
nam je neki župnik sporočil, da je 
vernikom oznanil, naj se vsak sam

in branje

podatki, ki nam jih posreduje razi
skava S lovenske socio-psiho- 
pedagoške službe v Trstu o branju 
otrok, ki obiskujejo slovenske 
osnovne šole v tržaški pokrajini. Re
zultati so ponekod presenetljivi, kot 
je recimo ta, da ima kar 37,3% na
ših otrok težave pri branju. Že ta po
datek je dovolj zgovoren in nam daje 
slutiti dimenzije problema. Med vse
mi temi je vsaj 20,2% takih, za ka
tere  lahko  trd im o , da im ajo  
izrazitejše težave. Vse to pa presega 
za celih 10% razmere v Sloveniji. Ka
že torej, da je s tega vidika zamej
stvo bolj ogroženo ali rizično in torej 
potrebno posebne pozornosti. Tako 
starši kot učitelji bi že v prvih letih 
osnovne šole morali biti zelo pozor
ni na to sposobnost svojih otrok. 
Tem, ki imajo težave, pa je treba pri
merno pomagati, in to čimprej, da 
jih ne bo vlekel za sabo do odraslo
sti. Ko pride otrok v nižjo srednjo 
šolo, je običajno že prepozno, da bi 
se kaj bistvenega spremenilo. V huj
ših primerih je zelo umestno posve
to v an je  s s trokovn jakom  
logopedom - ki bo edini lahko pri
merno svetoval.

Marijan K ravos

naroči na Ognjišče, ker on nima ča
sa pobirati naročnino. Imel je 40 na
ročnikov. Do sedaj se iz njegove 
župnije ni naročil še nihče!

Če ne bo v naših družinah in na 
naših mizah katoliškega tiska, bomo 
pustili prostor drugačnemu tisku. In 
tudi naše mišljenje bo postalo dru
gačno. Veliko govorimo o odgovor
nosti vzgoje v naših družinah. Morda 
pa niti ne premislimo, da je katoli
ški tisk še kako pomemben del vzgo
je tudi naših otrok in doraščajočih. 
Zdelo bi se vam kriminalno, če svo
jih otrok ne bi obilno hranili in do
bro oblačili, nič se vam ne zdi 
predrago. Morda pa se vam zdi pre
draga naročnina na ta ali oni katoli
ški časopis, ki bi bil njihova duhovna 
hrana?

Franc Bole 
urednik  »Ognjišča«

Priporočilo papeža 
Pavla VI. katoliškim 

tednikom
»Delajmo za dobro stvar z vsem 

zaupanjem in tudi z  vsemi močmi. 
Ob delu za katoliški tednik naj nas 
ne navdaja strah naše majhnosti, 
ampak pogum in veselje, da delamo 
za božje kraljestvo. Pred očmi imej
mo pastirja Davida, ki je  s  skromno  
fračo premagal oboroženega Davida. 
Tudi vaš boj za resnico in pravico v 
katoliških tednikih je  skromna stvar, 
a združena z božjo močjo lahko vrši 
junaška dela. Zato nadaljujte z de
lom, naj se krog katoliških tednikov 
širi po  škofijah. Naj raste po njih 
krščanska zavest povsod, saj je  njih 
namen oznanjati resnico, osvetljevati 
dogodke vsakdanjega življenja na 
vseh poljih v luči evangelija.«

»Živimo v času, ki je  zaradi zm e
šnjav pravi Babilon. A  med vse te 
zmešnjave se oglaša Kristusov nauk, 
ki ga širi tudi katoliški tisk. To je  glas 
poglavarja Cerkve in njenih škofov, 
katerim pomagajo duhovniki, redov
niki, redovnice in katoliški laiki. Vse, 
ki pri katoliškem tisku delajo in po 
magajo, spremlja izreden božji bla
goslov, ker mnogokrat delajo ne 
zaupajoč na zemeljske nagrade, pač 
na nebeške.«

» Vaš glas, ki ga s tiskom posredu
jete  ljudem, je  glas božji, da bi osta
li zvesti Bogu in Cerkvi ter se ne 
izgubljali v obljubah samo zemelj
skih dobrin, ki prave sreče ne more
jo  dati. Katoliški tednik kaže ljudem  
življenje tako kot je, ki zahteva mar
sikatero žrtev, da človek ne zaide na 
pot lahkoživosti in pokvarjenosti, ki 
prinaša razočaranje in tudi mnogo 
brezpotrebnega trpljenja«.



2 KATOLIŠKI GLAS

Januar
mesec
verskega
tiska

Že več let posvečamo mesec januar problemu verskega tiska. S 
tem želimo ponovno opozoriti sebe in vsakega človeka dobre volje na 
ta problem, ki zavzema vedno večjo važnost v današnji družbi in ga 
Cerkev ovrednoti v vsej svoji pomembnosti.

V tem mesecu (in posebnem dnevu) želimo:
— ceniti s hvaležnostjo poseben božji dar vseh tistih tehnoloških sred

stev, ki olajšajo, poživljajo in obogatijo stike med ljudmi;
— ovrednotiti božji dar besede, sluha, vida, ki nam omogočajo 

izstop iz naše osamitve in osamljenosti, da izmenjamo s tistimi, 
ki nas obdajajo, misli in čustva, ki prihajajo iz naših src;

— ovrednotiti darove pisave in branja ter tehnične iznajdbe: radio, 
televizija, fax, telefon. Ta sredstva so razširila naš delokrog in pove
čala volumen našega glasu, tako da lahko pridemo do neslutenih 
množic.

Ista sredstva nas spominjajo na slabost naše človeške narave, na 
prisotnost zla v posamezniku in v družbi. Verni človek obsoja in odk
lanja te negativne pojave kakor njihove motivacije.

Toda poklicani smo k nekemu višjemu poslanstvu: oznanjati mo
ramo »veselo novico«, Kristusov nauk ter ga deliti z vsakim člove
kom, ki je pripravljen ga sprejeti.

To moramo oznanjati predsvem s svojim življenjem.
To je klic ....meseca verskega tiska.

Živimo s Cerkvijo!

Savel... Pavel
V adventnem času, pa tudi v bo

žičnem, smo pri službi božji večkrat 
slišali evangeljsko besedo »spreobr
nite se«. Kaj pravzaprav to priporo
čilo, ali celo ukaz, pomeni? Kaj od 
mene zahteva?

Prepričan sem, da si malokdo de
la preglavice zaradi tega priporočila 
ali ukaza. Gremo pač naprej kakor 
doslej. Verjetno pa ni tako enostav
no. Spreobrnitev zahteva spremem
bo mišljenja, ravnanja, življenja. Če 
si grešnik, poskrbi, da ne boš več gre
šil. Če ravnaš slabo, poskrbi, da sla
bo opustiš in greš na pravo pot. 
Kolikokrat smo že poskusili, pa smo 
se vedno vrnili na staro pot. Vsak 
človek lahko ugotovi, da spreobrni
tev ni lahka zadeva in da je zanjo po
trebna božja milost.

O vsem tem nam lahko kaj pove 
apostol Pavel, saj 25. jan. praznuje
mo njegovo spreobrnitev.

O sv. Pavlu imamo obilico zgodo
vinskih virov, a pravega njegovega 
življenjepisa ne moremo napisati. Iz
hajal je iz Tarsa v Mali Aziji, torej 
iz diaspore izven palestinskih meja, 
bil je strogo farizejsko vzgojen, po
nosen Jud, rimski državljan. Izšolal 
se je v Jeruzalemu, a naučil se je tu-

m

Patriarh Srbske 
pravoslavne 

Cerkve Pavle
svojim

vernikom

»Sonce se je, bratje in sestre, sa
mo enkrat rodilo v pravem pomenu 
besede — tedaj, ko ga je Stvarnik 
ustvaril. Toda vsako jutro se rojeva 
na našem obzorju, da bi prebudilo, 
obsijalo in razveselilo vsa živa bitja... 
Bog je samo enkrat v telesu obiskal 
naš planet. To je bilo pred skoraj dva 
tisoč leti. Tedaj je Bog nebes in zeml
je poslal na svet svojega edinoroje- 
nega Sina... A kako je svet sprejel 
tega nenavadnega gosta, to je tema 
za veliki petek...

Bratje in sestre, navdaja nas sram, 
da letos pričakujemo nebeškega go
sta — Božje dete bolj nepripravljeni 
kakor kdajkoli prej v naši zgodovi
ni. Naše podnebje je napolnjeno z di
mom smodnika, z vonjem prelite 
krvi in z ječanjem še nenajdenih in 
nepokopanih kosti po bojiščih. Ni

dovolj črnine za o b jo k o v an je  
mrtvih!

To dokazuje, da je med nami še 
vedno veliko takih ljudi, v katerih 
srcih Kristus »nima kam nasloniti 
glave« (Mt 8, 20). Njihovo življenje 
je duhovno prazno; izrinili so Boga 
iz svoje duše, družine, šole in drža
ve... Kakšne so posledice in končni 
rezultat tega, izpričujejo strahote 
Pakraca, Vukovarja, Sarajeva, Ma- 
jevice, Bosanskega Broda in toliko 
drugih mest in vasi kakor tudi na de
set tisoče izgnancev in beguncev po 
tej deželi, brez svojih domov, lačnih 
in žejnih, nagih in bosih... Zločini, 
nečloveško početje, v katerem koli 
imenu, so dokaz, kako veliko ljudi 
se je v današnjem rodu oddaljilo od 
Boga.

K nam so prihajali in še prihajajo

razni poslanci vsega sveta, da bi nas 
umirili, a jim ne uspe. Kdo drugi ka
kor edini Bog bi nas torej mogel umi
riti in prepričati, da je brezumje to, 
kar se dogaja? Zato smo z vero v 
moč duhovnih sredstev, z vero v po
koro in post, molitev in usmiljenje 
že od preteklega božiča klicali k ži
vemu Bogu in se postili za odpuščan
je grehov... Ta božič se bolj kakor 
kdaj prej obračamo na Gospoda Kri
stusa, prinašalca miru in dobre vol
je, da naj razsvetli dušo srbskega 
naroda in nas spravi.

Ne zamerite nam, dragi naši du
hovni otroci, da vas moramo ob tem 
prazniku veselja z bolečino in žalo
stjo v srcu spomniti na našo tragič
no stvarnost.«

di izdelovati šotore. Pri študiju v Je
ruzalemu je dosegel viden položaj. 
Poznal je dobro Sveto pismo. Prezi
ral je Kristusa kot vsi judovski vodi
telji. Še bolj je obsojal dejavnost 
tistih, ki so temu »lažnemu« Mesiji 
sledili. Ko so kamenjali Štefana, je 
Pavel dejanje opazoval ter pazil na 
obleko tistih, ki so kamnali sv. 
Štefana.

Ko je videl, da so v Damasku v Si
riji našli zatočišče številni kristjani iz 
Palestine, je od velikega duhovnika 
v Jeruzalemu dobil pooblastilo, da 
lahko sledi kristjanom v Damask in 
jih pripelje pred sodišče v Jeruzalem. 
A ravno na poti v Damask je doži
vel nekaj izrednega, kar je popolno
ma spremenilo potek njegovega 
življenja.

Na poti v Damask je namreč sre
čal vstalega Kristusa, ki ga je vpra
šal, zakaj preganja njegovo Cerkev 
in mu naročil, naj gre v Damask, 
kjer mu bo povedano, kaj naj stori. 
Srečanje s Kristusom in Kristusov 
klic sta ga prevzela tako neposredno, 
da ga ne moreta primerno razložiti 
niti zgodovina verstev niti psihologi
ja. Odkar je namreč Pavel srečal 
vstalega Kristusa, je ta postal veliči
na, ki je prežemala vse njegovo 
življenje.

V Damasku je Pavla (ki se je prej 
imenoval Savel) krstil duhovnik Ha- 
nanija, kateremu je bilo povedano, 
da je Pavel »posoda, ki sem si jo  iz
bral, da ponese moje ime pred poga
ne in kralje in Izraelove sinove. 
Pokazal mu bom, koliko bo moral 
trpeti za moje ime.«

Pavel je postal drug človek. V tre
nutku je spoznal, da so vsi upi, ki jih 
je gojil kot Jud, prazni. Kristus, ki 
ga je poklical na poti v Damask, je 
popolnoma spremenil njegovo mi
šljenje in življenje. Nevedni in nei
zobraženi ljudje, katere je prej 
nameraval preganjati do smrti, so 
zdaj postali njegovi najboljši pri
jatelji.

Po daljši pripravi je začel svoje mi
sijonsko delovanje. Pripisujejo mu 
štiri misijonska potovanja. Zadnje 
ga je pripeljalo v Rim, kjer je leta 67 
dosegel mučeniško smrt.

Prvotna Cerkev je v svoj kanon 
(seznam) Svetega pisma nove zaveze 
sprejela 14 spisov pod Pavlovim ime
nom. Kot kažejo raziskovanja dana
šnje biblicistike, je Pavlovih 7 pisem. 
Druga, napisana s Pavlovim ime
nom, na razne načine nadaljujejo 
Pavlovo miselnost in prizadevanje 
ter se zato prikrivajo za avtoriteto 
njegovega imena. Njegova pisma da
jejo bogat vpogled v njegovo delo
vanje, neuspehe in načrte. O njem in 
o njegovem delu poroča tudi njegov 
učenec evangelist sveti Luka v Apo
stolskih delih.

S tem, da je Pavel dovolil živemu 
Kristusu, da kot Odrešenik in Go
spod usmerja njegovo življenje, je 
našel osebno zadovoljstvo in mir. 
Spoznal je, da je v Kristusu postal 
pravi človek.

I.šk.

Nedelja, 31. januarja 1993

N a b i r k a  
za katoliški tisk

Prispevaj: s sodelovanjem, širjenjem in denarnim darom.

Katoliški tedniki v Italiji
Katoliških tednikov je v Italiji ok

rog 120. Vsi so včlanjeni v Zvezi ita
lijanskih katoliških tednikov (FISC). 
Tudi Katoliški glas. Uredniki in so
delavci teh tednikov so imeli občni 
zbor v Rimu ob koncu novembra. V 
posebni avdienci jih je sprejel sv. oče 
in tud i p redsedn ik  repub like 
Scalfaro.

Na občnem zboru so obnovili vod
stvo za prihodnja tri leta. V vodstvu 
so tudi don Duilio Corgnali, urednik 
videmskega tednika Vita Nuova ter 
don Renzo Boscarol, urednik gori- 
škega tednika Voce Isontina. Če
stitamo!

Pismo slovenskih
škofov

Tako kot vsako leto je tudi v letu 
1993 mesec januar posvečen verske
mu tisku in njegovi pomembni vlogi 
pri oznanjevalnem poslanstvu Cerk
ve na Slovenskem. Komisija za druž
beno obveščanje pri Slovenski 
škofovski konferenci je za vodilno 
misel meseca verskega tiska izbrala 
geslo: Z lučjo vere v naš čas. Z njim 
lepo izraža eno izmed velikih nalog 
verskega tiska, ki je v naših sedan
jih razmerah zelo potrebna: skrb, da 
bi s pomočjo dobre knjige, revije ali 
časopisa luč vere posvetila v temo ne
vednosti, napačnih predstav in zgre
šenih podob, ki mnoge naše rojake 
odvračajo od Boga in Cerkve.

Ob tej priložnosti bi se vam radi 
tudi zahvalili za vaše dosedanje od
govorno delo in vas spodbudili, da 
ga opravljate še naprej in iščete no
vih oblik in načinov, s katerimi bi 
lahko nagovorili današnjega človeka.

Zavedamo se, da položaj verske
ga tiska in verskih založb pri nas ni 
lahek. Želje po dobri knjgi, spod
budnem branju, poštenem poročan
ju, pisanju o veri, duhovnosti, 
vrednotah in drugih stvareh, ki niso 
modne muhe enodnevnice, tudi mar
sikateri verni človek ne čuti več. Za
dovoljen je s televizijo, s stripi in z 
različnim lahkotnim ter površnim 
branjem.

Po drugi strani pa smo danes vsi 
priče, kako ljudje iščejo odgovore na 
mnoga vprašanja o duhovnosti, smi
slu življenja, resničnih vrednotah, 
življenju po smrti, verah, Bogu in 
Cerkvi.

Pomembno poslanstvo verskega 
tiska je tudi v tem, da postane sredi
šče in gibalo dialoga, prostor za iz
menjavo pogledov in stališč med 
bralci, Cerkvijo in družbo. Tako bo 
verski tisk postal pospeševalec nove
ga sožitja in sprave v našem narodu, 
kar ne bo v korist samo njemu, tem
več vsemu slovenskemu narodu.

Slovenski škofje se dobro zaveda
mo pomena, ki ga ima verski tisk za 
Cerkev na Slovenskem in druge lju
di. Po svojih močeh ga bomo še na
prej priporočali duhovnikom in 
drugim vernikom. Vam pa, ki sode
lujete na področju verskega tiska s 
pisanjem, urejanjem, izdajanjem in 
njegovim širjenjem, se za vaše delo 
še enkrat zahvaljujemo in vam želi
mo obilo modrosti in božjega bla
goslova.
Ljubljana, 8. decembra 1992

Vaši škofje



KATOLIŠKI GLAS IZ SLOVENIJE

Najpomembneje je biti zraven
Vsak trezen in izkušen človek ve, 

da stvari pogosto niso tisto, kar se 
kažejo na prvi pogled. Naravnost 
vzorčni primer za to misel so tako 
predvolilni nastopi politikov, kot nji
hovo delovanje po volitvah. Novi 
ameriški predsednik Clinton je, še 
preden se je vselil v Belo hišo, znat
no, v nekaterih primerih kar za 50%, 
znižal raven svojih predvolilnih obl
jub. Ko smo že pri demokratu Clin
tonu , s katerim  se tako  radi 
primerjajo slovenski demokrati, bi 
srčno rad dočakal, da bi Bavčar, Ru
pel ali kak drugi »edini pravi sloven
ski demokrat« (tako so se označevali 
v predvolilnih geslih), podobno kot 
njihov veliki ameriški vzornik svoj 
govor končal s prošnjo za božji bla
goslov. Tudi najnovejše slovenske 
volitve so v tem pogledu zelo pouč
ne. Precejšen del tistih slovenskih vo- 
lilcev in volilk, ki so z velikim 
navdušenjem glasovali za »desnega« 
Zmaga Jelinčiča, po nedavnem gla

sovanju za m andatarja slovenske 
vlade najbrž že dvomi o svoji odlo
čitvi. Tisti vidni liberalnodemokrat
ski politiki, ki so pred časom 
predlagali prepoved Jelinčičeve Slo
venske narodne stranke, so sedaj 
najbrž zelo veseli, da svoje odločit
ve niso izpeljali, kdo bi sicer odločil
no prispeval k izvolitvi njihovega 
Janeza Drnovška s pičlo večino 48 
glasov. Nekoliko komično je, če se 
ob tem spomnimo znanega ostrega 
povolilnega televizijskega soočanja 
Zmaga Jelinčiča z enim od pobudni
kov za zgoraj omenjeno prepoved 
njegove stranke Jašo Zlobcem, ob 
tem pa ugotavljamo, da sta dejansko 
neformalna koalicijska partnerja. 
Ob tem je nedvomno zanimivo dej
stvo, da je bil Drnovškov strankar
ski kolega Rigelnik izvoljen za 
predsednika državnega zbora z na
tanko istim številom glasov. Mogo
če bodo kaki novi računalniški 
izpiski sicer tajnih glasovanj pokaza

li, ali je šlo v obeh primerih za ena
ko ali za različno koalicijsko 
»poroko«. Drugi, tako krščanski kot 
socialni demokrati so pred volitvami 
odločno zatrjevali, da z Združeno li
sto ne bodo šli v nobeno povolilno 
vladno koalicijo, demokrati so na 
podoben način neomajno izključeva
li krščanske demokrate. No, kot ka
žejo stvari zdaj, ko že vidimo bodočo 
koalicijo »na koncu tunela«, bodo 
slovenski politiki lepo potrdili stari 
slovenski pregovor o zarečenem kru
hu, ki se ga poje več kot zapečene
ga. Če nekoliko »popravimo« našega 
nesmrtnega Cankarja, čigar dela, 
n.pr. Hlapci in Za narodov blagor, 
kot kaže, postajajo novi slovenski 
»bestsellerji«, bi lahko rekli: »Načel
nost je lepa reč, volja volilcev je le
pa reč, opozicija je lepa reč, kar se 
tiče vlade, pa je boljša pragmatič
nost, najpomembneje pa je biti 
zraven!«

Andrej Vovko

Karel Bonutti, častni konzul Slovenije
Slovenska vlada v Ljubljani je  imenovala za častnega 

konzula v Clevelandu dr. Karla Bonuttija

Novi konzul je naš goriški rojak, 
doma je namreč iz Bukovice pri Go
rici, kjer se je rodil leta 1928 in kjer 
ima še vedno sorodnike. Kot dijak je 
študiral v malem semenišču in potem 
na slovenski gimnaziji-liceju v Gori
ci, kjer je maturiral leta 1947. Po 
maturi se je vpisal na univerzo v Fri- 
bourgu v Švici na fakulteto za eko
nomske in politične vede. Leta 1950 
je emigriral v ZDA ter se ustavil v 
Clevelandu. Poročil se je z Minko 
Rijavec iz znane goriške družine. Z 
njo je imel štiri otroke.

V Clevelandu je nadaljeval študij 
ekonomije in dosegel doktorat. Isto
časno se je živo udejstvoval v sloven
ski skupnosti ter posebej navezal 
stike s pok. škofom Rožmanom. Na 
Gorico ni pozabil. Ko smo gradili 
Katoliški dom, je v Clevelandu prid
no zbiral denarna sredstva za ta naš 
Dom. Pri tem je bil desna roka ško
fu Rožmanu, ki spada med velike 
dobrotnike Katoliškega doma v Go
rici. S Karlom Bonuttijem smo ves 
čas vzdrževali pisne stike. Ko smo bi
li s skupino štandreških igralcev ter 
števerjansko skupino Lojzeta Hlede- 
ta v Ameriki, je bil Karel Bonutti naš

©

Dr. Bonuti (drugi z leve) z ansamblom »Lojze Hlede« iz Števerjana

vodič in organizator naše turneje v 
v Clevelandu.

Pozneje se je večkrat oglasil v Go
rici, posebno ob raznih obiskih v 
Ljubljani, kamor so ga povabili za 
predavanja na univerzi, saj je ostal 
strokovnjak za ekonomijo in vse
stransko delaven med Slovenci v Cle

velandu. Imenovanje za častnega 
konzula je prav gotovo zaslužil in ne 
dvomimo, da bo častno zastopal 
mlado slovensko republiko, če se le 
dr. Rupel ne bo premislil, češ da je 
preveč »katoliški«.

Karlu Bonuttiju naše čestitke in 
voščila.

Božični prazniki na Sv. Gori
Božični prazniki so se na Sv. Gori 

začeli že v soboto, 19. decembra. Ta 
dan so namreč v samostanskih pro
storih predstavili zbirko pesmi »Na 
Sv. Gori zvon zvoni«, s podnaslo
vom: Slovenski pesniki Mariji na Sv. 
Gori. V knjižici je zbranih 59 pesmi 
in kratkih odlomkov v prozi o Ma
riji Svetogorski. Gre za nekaj ljud
skih pesmi, še več pa je pesmi v 
glavnem primorskih pesnikov. Naj 
jih naštejemo: Ivan Pregelj, Joža La
vrenčič, Ljubka Šorli, Miroslav Vil
har, Andrej Pavlica, Oton Župančič, 
France Bevk, p. Blanko Kavčič, Pe
ter Butkovič, Janko Leban, m. Eli
zabeta Kremžar, Ludvik Zorzut, 
Edvard Kocbek, Alojz Gradnik, 
Venceslav Bele, Mirko Brumat, Slav
ka Zorova, Iva Tušar, Štefan Tonk
li, Ivan Tul, Pavla Medvešček, Peter 
Flander, p. Krizostom Sekovanovič, 
s. Krista Povirk, Jože Vesenjak, Ivan 
Pojavnik, Zora Saksida, Danilo 
Cimprič, Branko Rudež. Seznam je 
dolg in priča, kako svetogorska Ma
ti božja ni zapisana samo v srcih ver

nikov, temveč tudi v dušah pesnikov: 
od starodavnih časov od prve ljud
ske natisnjene leta 1837 do zadnjih 
let. Poleg pesmi sta o knjigi dva krat
ka sestavka v prozi Alojza Rebule in 
M arjana Breclja.

Uvod je napisala prof. Lojzka 
Bratuž. Držita dve ugotovitvi: »Sv. 
Gora ima toliko zborovskih pesmi, 
kakor nobena druga božja pot v Slo
veniji in zamejstvu. Številčnost sve- 
togorskih pesmi gre pripisovati 
dejstvu, da je Sv. Gora v stoletjih do
življala hude pretrese in da je ljud
stvo, ki je živelo in živi tod, prestalo 
mnogo preizkušenj, zato je svojo 
usodo tembolj povezovalo z usodo 
Sv. Gore.«

POLNOČNICA NA SV. GORI
K polnočnici so tudi v časih par

tijskega pritiska prihajali ljudje v ve
likem številu, tudi taki, ki se doma 
niso hoteli kazati. Letos je bilo še 
lepše in bolje organizirano. Cestno 
podjetje je očistilo cesto odpadlega 
listja, da je bolj čista kot goriški Kor-

zo. Ob 21. uri so zaprli promet za av 
tomobile in z avtobusne postaje v 
Novi Gorici so začeli voziti avtobu
si. Tako se je opolnoči bazilika na
polnila, našteli so nad tisoč oseb.

KONCERT
Naslednji dan na Božič so bile ma

še kot ob praznikih. Pri maši ob 16. 
uri je pel zbor s Kapele. V nedeljo, 
na praznik Sv. Družine, pa so po ma
ši ob 16. uri imeli božični koncert. Iz
vajal ga je oktet Vrtnica iz Nove 
Gorice, pri orglah je igral Uroš Cej 
kot flavtistka pa Sara Pegan.

Ker na Goro niso mogli pijanci in 
drugi razgrajači so vse pobožnosti 
po tek le  v najlepšem  m iru in 
zbranosti.

Povejmo še to: Oblast je zakon o 
lastninjenju začela izvajati na Sv 
Gori: samostanu so vrnili 46 hekta 
rov gozdov in travnikov; romarska 
hiša je pokrita in okna zaprta, no 
tranjost pa čaka.

Nabrežina

»Sarajevske jaslice« v Nabrežini

Lansko leto je videlo v naši cerk
vi: 8 krstov, 7 porok, 25 pogrebov, 
21 birmancev. Pri mesečnih konfe
rencah pa so bili g. J. Kragelj, F. 
Kralj, G. Zvone, J. Vidrih in gospa 
J. Križan. Pri konferencah v italijan
skem jeziku pa seveda drugi. Vsem 
iskrena hvala in voščila.

Dve zvesti in plemeniti faranki 
smo pokopali v tem mesecu: Olgo 
Caharija - Ušaj in Marijo Škerk - Pe
telin. Bog naj jima bodi bogat plač
nik. Sorodnikom pa iskreno sožalje.

Kaj smo videli na letošnji razstavi 
šestnajstih pomenljivih jaslic in sim
bolov? Dvoje jaslic iz plasteline, de
lo devinskih  o tro k ; jaslice  
srednješolcev iz Nabrežine, ki so jih 
izdelali iz lesnih ostankov ter glina
ste kipce dijakov srednje šole I. 
Cankar iz Trsta. Posebnost je traspa- 
rent z lučjo, delo Roberta Daneu, ki 
predstavlja sv. Družino. Aleksander 
Paoli je v imenu skavtov sestavil iz 
štorov stožčast stolp, na katerem 
»gnezdi« golob z Jezusom, kot zna
menje miru v naravi in svetu; vse po
vezano z vrvmi, ki tvorijo napis 
MIR, obdan s fotografijami ta
borjenja.

Svečan izraz razstave tvorita dve 
veliki sliki, delo priznane slikarke C. 
Raza, ki predstavljata Jezusa z žival
mi in svete Tri kralje. Poleg teh slik 
»dominira« skulptura v lesu: sv.

Družina, delo prof. Nadje Doljak. 
Njena mama Bogomila Doljak pa je 
predstavila skupnost Družine v enem 
kipu.

Posebnost so jaslice imenovane 
»barakopoli«, sestavljene iz ostan
kov in smeti, s črnim Jezuščkom (So
malija), delo Edija Žerjala. Lepa je 
tudi slika - mladostna - delo univer
zitetne študentke Tatjane F., ki pred
stavlja mlado sv. Družino. Tudi 
Arturo Blason razstavlja skulpturo 
sv. Družine iz belega marmorja. Nez
nana oseba je ustvarila minijaslice iz 
sladkorja, v perfektni izdelavi in bar
vah (spomin na besede »ki ima vso 
sladkost« v sebi!). Pedtesetletna ce
dra živi v dveh okroglih ploskvah, ki 
se odpirata in darujeta Jezusa, pač 
po besedah: Odpri se zemlja in daj 
nam Zveličarja. Praktično: Jezus se 
ti daje najprej ko odpreš sv. Pismo 
in čitaš... zato je Jezušček na knji
gah sv. Pisma. In še zadnje v narav
ni velikosti: Srb v vojaški obleki se 
sklanja k ranjenemu muslimančku 
na tleh z rdečimi rožami, samokres 
in nož pa vrže na tla, ki so pokrita 
z rožami, ki pa še ne cveto med ož
ganimi tramovi Sarajeva. Ob strani 
naša mlada žena, ki nabira darove za 
begunce in tudi za Somalijo, ki jo 
predstavlja mala Somalka s skorjo 
kruha v roki. Hvala vsem obiskoval
cem in zlasti sodelavcem!

Poklon Vinku Vodopivcu
Kulturno društvo Sovodnje je v 

petek, 11. dec. t.L, pripredilo kon
cert v Kulturnem domu v počastitev 
spomina skladatelja duhovnika Vin
ka Vodopivca. In to ob 40-letnici 
njegove smrti.

Saj so Sovodnje, posebno takrat
ni ženski pevski zbor, imeli z Vodo
pivcem  tesne stike. G ospa 
Peliconova se ga dobro spominja, 
ker je vodila takratni ženski pevski 
zbor. Ona je pri njem dobivala po
trebno pevsko gradivo.

Celoten program je potekal pod 
naslovom »Deve zorne, dečki zali, 
brali bodo rože te«. Povezoval ga je 
Janez Starina. Na začetku je citiral 
zapis, ki je vklesan na nekem spome
niku našega skladatelja: »Iz živih 
vrelcev tople domačije zajemal moj
ster je slovenske melodije«.

Kulturni program so izvajali: vo
kalna skupina »Sovodenjska dekle
ta« pod vodstvom Sonje Pelicon ter 
gost večera »moški PAZ« (Pevski 
Akademski Zbor) iz Ljubljane. PAZ 
vodi Andrej Misson.

Pevski program je zajemal iz ce
lotnega Vodopivčevega repertoarja. 
Zaključili so s slovito pesmijo »Ža
be«, ki jo  je zapel PAZ.

Lik skladatelj a-duhovnika Vodo
pivca je osvetlil Jožko Kragelj, ki ga 
lahko štejemo za najboljšega pozna
valca in raziskovalca skladateljevega 
ustvarjanja. Predavatelj je zaključil 
z verzi Simona Gregorčiča: »Ne, kar 
veleva mu stan, kar more, to mož je 
storiti dolžan!«

S podobnimi svečanostmi, pa naj 
bodo to spominske ali pevske revije 
ali drugi kulturni nastopi, se klanja
mo našim velikim možem. Obenem 
nadaljujemo in posredujemo njiho
vo in našo dediščino svojim rodo
vom. Na tak način se prireditelji 
gotovo oddolžijo namenu, ki ga je 
pesnik Gregorčič vdihnil v verze.

Dodam še, da je vokalna skupina 
»Sovodenjska dekleta« počastila 
spomin Vinka Vodopivca pri nedelj
ski maši v domači - umetniško pre
novljeni - cerkvi dne 13. dec. Sv. 
mašo je pestro oblikovala z deli Vo
dopivca, ki odražajo njegovo boga
to ustvarjalnost. Po maši je skupina 
podala še par njegovih tako pevnih 
skladb.

Domači župnik, g. Marjan Marke- 
žič, je v zahvalnem nagovoru vokal
ni skupini zaželel, naj bi tak 
umetniški nastop postal navada.

R em o D evetak
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Iz notranj e politike Tam, kjer vojna vihra, se širijo tudi mamila
(Craxi - sodstvo — Referendumi — Mafijski voditelj -

Novo leto je prineslo tudi več no
vosti v notranjepolitičnem življenju 
v Italiji. Sicer se v tem okviru vrsti
jo  deloma že znane zadeve, kot sod
ni pozivi p o litikom  zarad i 
podkupnin ali nedovoljenega finan
ciranja strank, pa spet mafijski vo
ditelji za zapahi. Poleg tega še odlok 
ustavnega sodišča o referendumih. O 
vsem tem nekaj besed.

Največ prahu je v prvi polovici 
meseca vzbudila zadeva s sodnim po
zivom socialističnemu voditelju Cra- 
xiju. Milanski sodniki so tajniku PSI 
poslali sodni poziv s kar 43 kontesta- 
cijami. Vse te zadevajo nedovoljeno 
financiranje njegove stranke, pa še 
domnevne prejemke velikih vsot, ki 
naj bi jih Craxi tudi osebno prejel. 
Vso dokumentacijo so medtem z vo
jaškim letalom že prepeljali v Rim in 
izročili parlamentu, ki bo moral se
daj razpravljati o avtorizaciji za sod
no obravnavo proti Craxiju. Ta je 
namreč poslanec in je kot vsi parla
mentarci krit s parlamentarno imu
niteto, ki mu jo  samo parlament 
lahko odvzame.

Vse to je seveda dvignilo veliko 
prahu. Craxi sam je na nedavni ti
skovni konferenci obtožbe v bistvu 
zavrnil, rekoč, da gre predvsem za 
poskus politične ošibitve njegove 
stranke. Seveda bo o tem še mnogo 
govora tako v političnih kot v sod
nih krogih. Vsa afera ima tudi nevar
ne posledice, saj pri tem posredno 
meče senco na Amatovo vlado in 
spravlja posebej socialističnega mi

za zapahi)
nistrskega predsednika pred resno 
krizo. Razni politični opazovalci že 
govorijo o bližnji vladni krizi. Poleg 
vsega pa se tudi omenjajo možni 
Craxijevi nasledniki na mestu tajni
ka PSI, med temi sta Amato in 
Martelli.

REFERENDUMI IN REFORME
Znano je, da obstaja v Italiji vrsta 

odborov za reforme in radikalne 
preosnove države in javnih ustanov. 
Med pobudniki so znani politiki raz
ličnih strank, kot Segni (DC), radi
kalec Pannella, socialist Martelli, 
zeleni idr. Dolgo so zbirali potrebne 
podpise za razpis referendumov o 
raznih zadevnih vprašanjih. Sedaj je 
ustavno sodišče v Rimu odločilo, da 
od trinajstih predlaganih sprejme de
set izmed njih. Ti v glavnem zadeva
jo  volilne re fo rm e, uk in itev  
nekaterih ministrstev ali njih preo- 
snovo in še kaj drugega. Med volil
nimi reformami so zlasti tiste, ki 
predlagajo uvedbo večinskega siste
ma za občinske volitve in senat. Vse 
to bi gotovo pomenilo udarec za 
majhne stranke, ne bi pa prineslo ni- 
kakih pozitivnih novosti.

Referendumi naj bi bili med apri
lom in majem letos. Ti pa lahko tu
di odpadejo, če v doglednem času 
parlament sprejme vrsto ustreznih 
zakonov. Menimo, da je  številno raz
pisovanje referendumov pravzaprav 
odvečno in nekoristno, saj je za za
konodajo itak določen parlament. 
Poleg tega pomeni vsak referendum

velikansko finančno breme za drža
vo, ko imamo že itak skoro vsako le
to kake volitve (letos pri nas deželne 
in pokrajinske).

MAFIJSKI BOSS V ZAPORU

Velik odmev po celi državi in po 
svetu je imela aretacija enega vodi
teljev sicilske mafije Toto Riine, ki 
so ga prijeli prejšnje dni v avtomo
bilu sredi Palerma. Riina je obtožen 
skoraj nad tristo umorov, nešteto pa 
še drugih zločinov organiziranega 
kriminala. Odgovarjal naj bi tudi za 
nedavni uboj sodnikov Falconeja in 
Borsellina. Organi javne varnosti 
menijo, da so s tem zadali odločilen 
udarec mafijskemu vrhu, čeprav je 
težko upati, da bo s tem že mafije 
konec. Je pa le pomemben korak na
prej v boju proti temu tradicionalne
mu sovražniku civilnega življenja, 
posebno na jugu države.

Vojna umaže vse bele stvari, tudi 
heroin. Čudovita jugoslovanska me
sta so danes priča vojnim grozotam, 
prekupčevalcem orožja in mamil. 
Vsa pot, ki se vije od Libanona , ki 
sega do italijansko-evropske meje, je 
danes prepredena z neznanimi vojni
mi trgovci in s kurirji belega prahu.

Srbija, Bosna, Makedonija in 
Hercegovina so danes kraji, kjer se 
danes vršijo prekupčevanja za ogro
mne vsote denarja, ki prihajajo iz Li
banona in Turčije. Po uradnih 
podatkih Interpola je v letu 1990 pri
šlo skozi balkansko pot skoraj 70%

vsega zaplenjenega mamila. V letu 
1991 pa je balkanska pot s svojimi 
mamili preplavila skoraj vsa evrop
ska tržišča.

Samo v tržaškem pristanišču so za
plenili najprej 70 in nato 48 kilogra
mov heroina, ki je prišel po tej 
balkanski poti.

Tudi zaključek vojne na tem ob
močju je postavljen v zelo kritično 
luč, saj to območje, ki se razprosti
ra od Črnega m orja do Jadranskega 
morja, bi se lahko spremenilo v brez
carinsko cono, kjer bi pridelovali in 
trgovali z raznimi derivati opija.

Tako bodo razdelili Bosno-Hercegovino?

Katoliški 
glas 

bom o izboljšali 
tudi 

s Tvojo  
pom očjo!

SARAJEVO*

Predlog razdelitve Bosne in Hercegovine na 10 provinc: 1 - Bihač; 2 - Banja 
Luka; 3 - Odžak; 4 - Bijeljina; 5 - Tuzla; 6 - Nevesinje; - 7 Sarajevo; 8 - 

Mostar; 9 - Zenica; 10 - Travnik

BESEDA BRALCEM
v

Se nekaj 
misli o SKŽ

Z veseljem sem iz Vašega tednika 
zvedel, da je bila tudi v zamejstvu 
uradno ustanovljena prva slovenska 
Skupnost krščanskega življenja. Ob 
tem pa sem z zanimanjem sledil po
ročilu in pojasnilu v zvezi z javnim 
informativnim srečanjem z dne 1. de
cembra 1992. Ob tem bi rad sam do
dal še nekaj podatkov pa tudi 
osebnih vtisov ob tako pomembnem 
dogodku, kot je rojstvo prvega pra
vega duhovnega gibanja pri nas, če 
seveda izvzamemo Marijino družbo 
in pa organizacije, ki jih je pred več 
kot tridesetni leti na Tržaškem vodil 
pokojni dr. Jože Prešeren.

Prav nekaj v zvezi z osebnostjo in 
delom našega »gospoda« Prešerna 
gre tu dodati. Kdor je dr. Prešerna 
poznal, ve za njegovo občutljivost do 
mladine. Vedel je za pomen, ki ga 
ima vzgoja mladih tako za Cerkev 
kot za narod. Videl je zelo daleč stva
ri, ki jih marsikdo še slutil ni in prav 
zato bi se verjetno danes, ko bi še bil 
med nami, neizmerno veselil rojstva 
SKŽ. Spominjam se, kako nas je ob 
vsaki priliki spodbujal k ustanovitvi 
posebne verske »organizacije« (nje
gova izkušnja iz otroštva in mlado
sti je bila namreč vezana predvsem 
na organizirano obliko delovanja 
znotraj Cerkve), kot jo  je sam ime
noval, ki naj bi pomagala pri duhov
ni rasti predvsem tistih, ki bodo krili 
odgovorna mesta v družbi. V mislih 
je imel skavtske voditelje in ljudi, ki 
se ukvarjajo s kulturo ter sploh vse. 
Pred kakšnimi desetimi leti je celo 
zbral skupino mladih in odraslih in 
nam predstavil slovensko redovnico, 
ki živi nekje v Južni Ameriki - ne 
spominjam se več kje - in dela v raz
ličnih SKŽ. Dr. Prešeren nas je že

takrat skušal navdušiti za to giban
je. On je prav gotovo razumel pomen 
teh skupnosti, mi pa verjetno nismo 
dojeli duha gibanja in se za kaj ta
kega nismo navdušili. Danes se spra
šujem, ali je sam dr. Prešeren 
razumel, kakšen duh preveva te sku
pnosti. Kakorkoli že, vedel je, da gre 
za nekaj dobrega, celo zelo dobrega 
in modernega, primernega času, v 
katerem živimo. O SKŽ nam je po 
tistem srečanju še večkrat govoril.

Vedel je za razvoj Marijine kongre
gacije (predhodnice SKŽ) in skušal 
tudi Marijino družbo v Ul. Risorta, 
katere je bil duhovni voditelj, preu
rediti in preimenovati v SKŽ, kar se 
mu žal ni posrečilo. Nekateri smo se 
celo nekajkrat zbrali in si samovolj
no nadeli ime SKŽ, kar pa v resnici 
nismo bili. Imeli smo sicer vse: pro
store, nekaj ljudi, celo duhovnega 
asistenta in vse dobre namene. Manj
kalo je le nekaj: DUH ali ogenj ali 
tista iskra, ki daje smisel vsakemu 
početju. In prav zato SKŽ v Trstu ni 
mogla zaživeti.

Nekaj tega duha ter pogumnega 
gledanja na vero in svet je s seboj iz 
Rima prinesel p. Rupnik in za seboj 
pustil več duhovnih poklicev (enega 
tudi na Tržaškem) in duhovno giban
je: SKŽ. No, da bi se p. Rupnik pre
več ne prevzel ob branju teh besed, 
bom stvari nekoliko drugače zasu
kal. Rekel bom le: Duh veje, koder 
hoče in za to sem Bogu neizmerno 
havaležen. Ne zdi se mi pomembno, 
koga se je v svojem odrešenjskem 
načrtu bolj in koga manj poslužil. 
Različni so namreč darovi, isti pa je 
Duh. Različne so stvarnosti znotraj 
Cerkve, isti pa je cilj: odrešenje. Po
ti, po katerih vsakdo hodi, so pa lah
ko različne in prav te povzročajo 
največ nesoglasij med ljudmi tudi

znotraj Cerkve. Vsakdo gleda nam
reč na druge le s svojega gledišča in 
se zato včasih sprašujem, ali resnič
no dovolimo Duhu, da veje, koder 
sam hoče, ali ga skušamo mi usmer
jati, kot se nam zdi bolj primerno?

Kakorkoli že: Hvala Bogu za ta 
svet in za človeka, ki je tako lepo in 
zapleteno ustvarjen. Hvala Mu za 
duhovno gibanje v zamejstvu; naj se 
lepo razvija in raste in s tem pripo
more k razvoju celotne naše sloven
ske skupnosti v Italiji. Nazadnje pa 
še hvala uredništvu, ki je to pismo 
objavilo.

M arijan K ravos

Zakaj ne tudi domači 
božični običaji?

Zelo sem se razveselil priloge v Pri
morskem dnevniku 24.12.92 o šegah 
in navadah ob božičnih praznikih. 
Lepo je tam opisano, kako po svetu 
v Londonu, na Švedskem, v Rimu in 
še marsikje praznujejo Božič. Priča
koval sem, da, ko bo izčrpano to po
tovan je  po tu jih  deželah, bo 
povedano kaj o naših krajih, kako 
se pri nas praznuje in obhaja ta ta
ko pomemben praznik. Iskal sem po 
tistih roza listih, našel pa nisem nič, 
kakor da v teh krajih ne bi poznali 
Božiča, da samo drugi na ta dan 
praznujejo. Občutek sem imel, kot 
da bi bile one strani naročene po ne
ki turistični agenciji. In vendar je Bo
žič med našimi ljudmi zelo občuten 
in pričakovan praznik, s svojimi na
vadami, običaji, s svojimi menuji, ki 
so seveda različni od kraja do kraja. 
Bolj skromni, če hočemo, a vseeno 
zanimivi in omembe vredni. Na to te
mo bi se dalo marsikaj napisati.

Božič je družinski praznik in prav 
je, da ostanejo ljudje doma, da jih

ne vabimo na ta dan v svet, to po
čenjajo itak sami. Zadržati jih mo
ramo, povedati jim, da je doma 
ravno tako lepo kot drugje, da se da 
pričarati lepoto božične noči z naši
mi pristnimi domačimi navadami, če 
jih poznamo.

Žal, vse te navade pri nas izginja
jo  in to po naši krivdi, ker teh obi
čajev ne podajamo naprej, da bi v 
njih še naši mladi uživali in jih oh
ranjali.

A leksander Furlan

»Vera in naš čas« 
na radiu

Radijska oddaja Vera in naš čas je 
kar zanimiva in živahna. Gospod, ki 
jo  vodi, zna biti aktualen. Ta odda
ja pa ni pridiga, zato bi rada kdaj po
globila argument ali začela z debato 
in izrazila pomisleke. A moramo sa
mo poslušati. Sama in z drugimi sem 
opazila, da se v današnjem času 
stopnjuje zanimanje za verske pro
bleme. Zaradi tega se obračam do 
vas, da bi se pozanimali in posredo
vali, naj bi vsaj enkrat na mesec bila 
ta oddaja v živo, da bi se lahko ne
posredno pogovarjali z voditeljem 
oddaje, kar bi bilo še bolj zanimivo 
in pestro...

Sledi podp is

Povzel sem glavno misel iz vašega 
pisma. Prvi, a nepopoln odgovor je  
sledeči: G. Zvone Štrubelj, ki uspe
šno vodi to oddajo, ni radijski usluž
benec, zato ne more kar tako z 
direktnim prenosom. To bi lahko na
redil s  posredovanjem radijskega 
funkcionarja. Vsekakor bomo ta vaš 
predlog posredovali na pristojno me
sto z upanjem, da bo izvedljivo.

Nedeljska maša iz Rojana
Redno poslušam radijski prenos 

nedeljske maše iz Rojana. Vtis 
imam, in to ne samo jaz, da je to po
slušanje maše že dolgo časa proble
matično. Človek ima vtis, da ti 
prihaja prenos maše nekam valovi
to, neenotno, moteče. Rada bi, da bi 
upoštevali to opozorilo.

P odpis

Tega se tudi sam zavedam, ko p o 
slušam prenos maše po  radiu, ko se 
vsako nedeljo zjutraj vračam s Ko- 
lonkovca v Skedenj.

Na to sem opozoril radijske teh
nike in prosil, da bi ukrenili. Prosim 
bralce, k i poslušajo prenos maše po  
radiu, naj opozorijo, če se kaj take
ga ponavlja.

Ta rubrika je za vas, namenje
na vašim posegom, vašim pi
smom. Radi se oglašajte! Z 
veseljem bomo pisma objavili, a 
le pod pogojem, da bodo, vsaj za 
uredništvo, podpisana. Pisma 
brez podpisa bodo šla, kakor pra
vimo na uredništvu, »v arhiv« oz.
v koš. Ponavljam, oglašajte se ra
di; vaših pisem bomo veseli.

Urednik

Popravek
V članku Dve domovini na 4. stra

ni letošnje prve številke našega Gla
sa se je v predzadnji odstavek vrinila 
tiskarska napaka. Popravljeno bese
dilo je naslednje: »Raziskavo o Slo
vencih v Avstraliji je prispevala 
Breda Čebulj Sajko in sestavila ob
sežen seznam virov in literature. 
Glavni urednik revije Andrej Vovko 
pa piše o slovenskih beguncih v Av
s triji v luči časopisa Domači 
glasovi.«



Don Mario Vatta je govoril v občinskem svetu o neugodju med tržaško mladino

Treba je vzgajati, ne kaznovali, pomagati ljudem v doraščanju in v pravilni izbiri življenja
Na povabilo tržaškega občin

skega sveta je  21. decembra lani 
don Mario Vatta govoril občin
skim odbornikom o temi, ki je  
njemu dobro znana: o mamilih in 
splošno o socialem neugodju kra
jevne mladine.

To vabilo velja ko t javno in 
»uradno« priznanje duhovniku, 
ki se skupno z ustanovo S. Mar
tino al Čampo že več let posveča 
temu perečemu problemu in še 
danes naleti na razna zaprta vra
ta in celo nasprotovanja.

Kaj bodo prinesle novega te be
sede v »uradni« svet?

Problem je  aktualen, na žalost, 
tudi za nekatere slovenske druži
ne, zato objavljamo v celoti ta po 
seg z željo, da bi slovenska 
javnost tu na Tržaškem ponovno  
dobila močno opozorilo in konk
reten napotek, predvsem tam, 
kjer je  potreba.

Te besede naj pridejo v roke 
mladih, da bodo po  svoji moči 
stopili iz akademske debate v 
stvarnost.

Don Vatta ni pridigal, je  podal 
točno in jasno analizo, nakazal 
možnost rešitve, vse pa vzpodbu
dil, da naredimo kaj več, da do- 
prinesem o rešitev nekaterim  
primerom, ki so morda danes še 
rešljivi, a ki bi lahko v prihod- 
njosti postali težavnejši in še bolj 
zapleteni.

Prizadevnost tega duhovnika 
presega meje našega ozemlja in je  
usmerjena v vzpostavitev tesnej
ših stikov s Slovenijo, saj je  zna
no, da se tudi tu ta pojav širi v 
zaskrbljujočo smer.

POLOŽAJ NARKOMANIJE
V TRSTU 

RAZŠIRITEV POJAVA

Vsa zadeva se na žalost vije okrog 
zaskrbljujočega naraščanja narko
manije tako v samem Trstu kot v 
okolici.

V zadnjih treh letih smo zaznali 
povišanje uporabljanja narkotičnih 
snovi pri vseh slojih.

Glede na starostno dobo ta feno
men ni samo zaznan pri mladih, am
pak se postopoma razširi tudi med 
ljudmi v starosti od 30 do 40 let.

Uporaba mamil — posebno haši
ša in marijuane — postaja pogostej
ša tak o  pri m ladih  kot pri 
mladoletnikih.

Podatki javnih uslug so znani: 561 
je bilo mladih, ki so zaprosili za po
moč središče SERT v letu 91, z vsa
kodnevno p riso tn o s tjo , ki je 
presegala 150 oseb. Večinoma gre za 
uporabnike heroina.

Težko je dati točne številčne po
datke o nekem pojavu, ki je ilegalen. 
Upoštevajoč podatke prejetih odgo
vorov, ugotovimo, da je v Trstu pri
bližno 4000 narkomanov, čeprav jih 
je po našem mnenju nekaj manj. Po
stavljeni smo pred dejstvom, da je od 
2 do 3 tisoč oseb, ki uživa heroin.

SPREMEMBE TRŽIŠČA

Povišanje uporabe teh mamil je 
odvisna tudi od ponudbe današnje
ga trga in ki je bil pred tremi leti le 
na obrtniški ravni.

Naš občutek je, vendar ne samo 
naš, a menimo, da ta mamila priha
jajo izven Trsta, in sicer iz beneških 
in lombardskih središč, čeprav je v 
načrtih, da bi v Trstu ustanovili ne
ko stalno tržišče.

Povpraševanje po mamilih je od
visno od trenutne človeške stiske, a 
o tem bomo govorili kasneje.

POLOŽAJ V SLOVENIJI

Povezali smo se s terapevtskim 
centrom v Kopru in z nekaterimi pro
stovoljnimi operaterji, ki tam delu
jejo, in smo ugotovili, da v tej novi 
državi je situacija ravno taka kot pri 
nas, če ne še hujša. V svojih rokah 
pa imajo taka sredstva, s katerim 
smo si mi pomagali pred dvajsetimi 
leti. Glede na dobre obmejne stike, 
mislimo, da bo prišlo do medseboj
nega sodelovanja sicer že v teku, med 
našim tržiščem in tistim z onstran 
meje.

Zaželjeno bi bilo še boljše sodelo
vanje med ustanovami za prepreče
vanje širjenja in uživanja mamil na 
obeh straneh meje.

SMRTI ZARADI PREVISOKE 
DOZE MAMILA

Zaradi čedalje bolj razširjenega 
heroina v našem mestu smo imeli 
skoraj trideset smrtnih žrtev v zadn
jih treh letih. V preteklosti teh podat
kov nismo poznali, saj smo zabeležili 
največ po eno ali dve smrti na leto.

Že takrat smo ugotovili, da je po
jav precej hud, in začelo nas je 
skrbeti.

NOVE POBUDE NARKOMANIJE
Pojav mamil se ni samo spreme

nil v kvantiteti, ampak tudi v kvali
teti. Nemogoče je ugotoviti, kdo je 
pravi narkoman, sicer to ni bilo mo
goče niti v preteklosti.

Narkomanija se nam predstavlja 
vedno bolj kot neko ponavljajoče 
stanje, ki odgovarja na neugodja, ki 
so povezana na neponovljive izku
šnje trpljenja. Vračati osebnost trpe
čim, je naloga, ki si jo zastavlja 
kateriko li načrt reševanja za 
svojenih.

Skušali bomo tu predstaviti kate
gorijo uživalcev, na podlagi njihove
ga načina uživanja: vztrajni uživalci, 
novinci, neizraziti narkomani, po- 
liodvisni, vmesni, okuženi z aidsom, 
oboleli za aidsom ter družine nar
komanov.

a) Vztrajni uživalci, s tem nazi
vom označujemo tiste, ki se dolga le
ta borijo, da bi se odpovedali 
mamilom, a jim to še ni uspelo. V tej 
skupini imamo 30-40 letne ljudi. 
Večkrat so se oddaljili od pomožnih 
centrov, ker niso več dobili metado
na, ali ker tu niso dobili zaželenih 
spodbud, in so se raje vračali v svet 
mamil. Zakon 162/90 je naredil 
ostalo.

Prevladalo je nezaupanje do cen
trov in povratek k bolje delujočim 
razpečevalcem  m am il je  bil 
neizbežen.

b) Novinci: v heroin nas danes ne 
vodijo samo lahka mamila, temveč 
tudi druge snovi, zdravila, alkohol 
itd. V tej skupini niso samo mladi, 
ampak vsi tisti, ki so z uživanjem za
čeli pred kratkim. Spoznali smo lju

di, ki so se približali heroinu tudi po 
tridesetem letu starosti.

c) Neizraziti narkomani: k tej sku
pini pripadajo osebe, ki so povsem 
vključene v družbo, uživajo pa ma
mila samo v ožjem krogu, o čemer 
so le nekateri seznanjeni.

Težko jim je ohranjati ravnotežje 
med obema oblikama življenja in 
končni rezultat je, da se taki ljudje 
odločijo za umik iz normalnosti in 
tako se stanje poslabša.

č) Poliodvisni, za katere je značil
no uživanje legalnih in ilegalnih sno
vi, so najbolj razširjeni in najteže 
ugotovljivi. Tovrstni uživalci pregan
jajo svoje tesnobe s sredstvi, ki so ne- 
draga in lahko dosegljiva.

otroki se problem obravnava indivi
dualno, ne glede na mnenje družin
ske skupnosti. Zanimivo bi bilo 
uspešno utrditi medsebojne odnose 
in sprejeti družino kot celoto, v ok
viru katere bi se oblikovali odnosi.

ZAKON 162/90

Že sem omenil normativ 162/90.
Nemogoče je zanikati kritični glas 

skupnosti do tistega dela zakona, ki 
ponovno uvaja represivnost do uži
valcev mamil. Nekatere, že omenje
ne, negativne posledice tega zakona 
so: odtujitev vztrajnih narkomanov 
od centrov, problem okužbe z aid
som in najhujša je ječa.

Don Mario Vatta

d) obstaja, in to le kakšno leto, še 
vmesna skupina. V uporabi heroina 
teh uživalcev opažamo neka nihan
ja. Potreben je stalen stik s temi ose
bami, če jim hočemo pomagati na 
poti k spremembi ali odpovedi.

e) Okuženi z aidsom in oboleli za 
aidsom: teh v naši državi predstavl
jajo ugotovljeni primeri 60% narko
manov. Okuženost in obolelost 
zahtevata nove posege za varstvo 
zdravja in odnosov, največkrat pa 
prinašajo novo izrinjenost iz družbe.

Vplivnost med odvisnostjo in okuže
nostjo z aidsom je na psihološki rav
ni velika in zapletena. Posegi za 
omejitev škode in preventiva (infor
miranje o možnostih okužbe in o 
preventivnih sredstvih) sta edini sred
stvi v boju proti aidsu.

Za zaščito narkomanov in zdrav
ja vsega prebivalstva so bistvene važ
nosti odnosi z javnimi uslugami, 
možnost odkriti svojo odvisnost, biti 
deležni zdravniških preiskav.

V zvezi s to problematiko se kaže 
velika omejenost represivne politike, 
ki sili uživalce v prikrivanje.

0  Družine narkomanov. Zelo po
gosti so primeri, kjer je pri uživalcih 
mamil v družini gotovo eden izmed 
staršev zasvojen.

V družinah uživalcev mamil z

Glede na posledicce tega zakona je 
prišlo do vsedržavnega premisleka, 
ki pa do danes ni prinesla še vidnih 
konkretnih rezultatov. Morda bo 
bližnja prihodnost prinesla potrebne 
spremembe.

ODGOVORI 
SLUŽBA SERT

Odgovori na tržaško stanje so tri
je: služba za narkomane (SERT - 
Servizio per le tossicodipendenze), 
združenje družin in občanov za pre
prečevanje in boj zoper narkomani
jo in skupnost »San Martino al 
Čampo«.

Vloga službe na teritoriju je bistve
ne važnosti, saj samo tako je SERT 
pravo središče koordiniranih pose
gov v korist zasvojenih.

Samo služba, ki je vkoreninjena v 
teritoriju, lahko tam izvaja indivi
dualizirane načrte in lahko pomaga 
uživalcu, ki se ni odrekel mamilom, 
vendar si želi zmanjšati posledice 
uživanja.

SERT mora služiti potrebam, ki se 
mu predstavijo, in biti povezan z vse
mi s tru k tu ram i, zasebnim i in 
javnimi.

SERT-u mora biti dana možnost, 
da deluje z zadostnim številom ljudi
— določenih po zakonu — ki so 
usposobljeni za službo. Imeti mora

tudi to možnost, da se poslužuje raz
nih zdravil in se s tem približa veliki 
večini narkomanov, ki se ne poslu
žujejo nobenih struktur in živijo v 
popolni zapuščenosti.

Lahko posežemo z metadonom, 
vendar v okviru individualiziranega 
posega. S takim stikom se lahko pri
bližamo narkomanom, da nas zapro
sijo za pomoč.

ZDRUZENJE DRUŽIN 
IN OBČANOV

Februarja 1990 je bilo ustanovlje
no v Trstu Združenje občanov in 
družin za preprečevanje in boj proti 
zasvojenostim. Združenje skuša po
magati staršem, seznanja s proble
mom javnost ter pripravlja pobude, 
ki naj bi pripomogle k reševanju pro
blema zasvojenosti.

SKUPNOST 
»SAN MARTINO AL ČAMPO«

Bila je ustanovljena leta 1970 z na
menom, da bi bila v pomoč izrinjeni 
mladini tržaškega mesta.

Mamila, alkohol, psihične motn
je, prostitucija, ječa, to so danosti, 
s katerimi se vsak dan srečuje 
Skupnost.

Poslušanje, soglašanje, sprejem so 
danosti, ki jih Skupnost vsak dan 
predlaga.

Skupnost — po lastni izbiri — ni 
zbiralnik izrinjenih oseb, temveč je 
mreža usklajenih možnosti na terito
riju, namenjenih mladim v iskanju 
rešitve.

Vozle te mreže sestavljajo:
— sedež prvega sprejema, kjer se 
odvija več kot 950 pogovorov in se 
zabeleži približno 22.000 telefonskih 
klicev letno; tu se srečujejo javni 
operaterji, vršijo se izobraževalni te
čaji Skupnosti itd.

— dve središči, kjer so sprejeti 
mladi s psihičnimi težavami in bivši 
uživalci mamil ali alkohola in izpu- 
ščenci iz ječe.
— študijski center nudi dokumenta
cijo, informacije za pripravo prosto
voljcev in operaterjev pri reševanju 
problemov izrinjenosti.
— zadruga Germano, ki je nastala 
leta 1983, je doslej naštela 230 čla
nov; sedaj zaposluje 45 uslužbencev, 
ki izhajajo iz težkih življenjskih iz
kušenj, s težaškimi deli (čiščenje, 
prevažanje, tovorjenje itd.).
— tiskovno središče, ki je nastalo 
zadnje čase, je specializiran labora
torij za poklicno usposabljanje in 
vključevanje narkomanov v svet 
dela.
— skupina za pomoč staršem narko
manov; ta se zbira na sedežu že ne
kaj časa in jo vodijo operaterji 
Skupnosti. Ta izkušnja se ciklično 
obnavlja ob potrebi družin in je 
zadnje čase čedalje pogostejša.
— skupina za samopomoč, namen
jena zasvojenim najstnikom, aktiv
no delu je ob pom oči naših 
operaterjev.

(K o n e c  pr ih odn j ič )

Prve dni tega meseca je don Vatta 
govoril na seji občinskega sveta v 
Dolini.

O tem kaj več prihodnjič.
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Nova premiera v Štandrežu Božičnica v Pevmi B ož ičn i koncert
v R on k ah

Društvo Jadro in slovenska verska 
skupnost sta tudi letos priredila v ne
deljo, 10. januarja, že tradicionalno 
božično prireditev v cerkvi sv. Lo
vrenca v Ronkah. Tokrat je božične 
pesmi izvajal mešani pevski zbor iz 
Štandreža, ki je pod vodstvom Tici- 
jane Zavadlav predstavil najbolj zna
ne in priljubljene božične melodije 
raznih avtorjev, predvsem sloven
skih. Na programu so bile tudi pe
smi goriških skladateljev Emila 
Komela in Lojzeta Bratuža. Celoten 
koncert, ki je lepo uspel in ustvaril 
prijetno in intimno božično razpolo
ženje, je na harmonij spremljal Mi
ran Devetak, povezoval pa Martin 
Marušič.

Lepo število udeležencev je nago
voril predsednik društva Karel Mu- 
čič, ki je povedal, da je božično 
srečanje v Ronkah že lepa tradicija 
in se zahvalil štandreškim pevcem, 
da so sprejeli vabilo za nastop. Izra
zil je tudi željo, da bi božično spo
ročilo miru in dobre volje zajelo tudi 
tiste kraje, ki so v vojnem viharju in 
da bi se ta čimprej polegel. Podob
ne misli in želje je izkrekel tudi do
mači župnik Virgulin.

Pred koncertom je bil tudi blago
slov, ki ga je ob sodelovanju dober- 
dobskega župnika Kodelje opravil 
štandreški župnik Žorž. Da je bilo 
vzdušje prijetno tudi po koncertu, so 
poskrbele domačinke in obložile mi
ze z raznimi dobrotami.

P o d g o r a
PD Podgora je letos priredilo svo

jo božičnico v soboto, 9. januarja, 
v župnijski cerkvi. Na njej so sode
lovali mešani, moški, otroški zbor, 
pevci solisti in recitatorji. S petjem 
božičnih pesmi, recitacijo in živimi 
prizori so prikazali pričakovanje pa
stirjev, ki so v sveti noči obiskali no
vorojeno Dete in se mu poklonili.

Vsi nastopajoči so bili oblečeni v 
pastirje in pastirice.

Program je bil v režiji Janeza Pov- 
šeta, na orgle je igral Uroš Cej.

Najlepša hvala vsem, ki so na ka
terikoli način sodelovali.

PD P odgora

Štandrež
Vsi naši vaščani ne vedo, a vsi se 

bodo z nami razveselili, da naša pril
jubljena gospa Rafaela Makuc praz
nuje 19. januarja svoj 90. rojstni 
dan. Saj nobeden bi ji ne prisodil to
liko let, ko je še tako čila in zdrava. 
Le vid ji je opešal, a je kljub temu 
še vedno delavna. Vse njeno življen
je je bilo zelo razgibano. S svojim 
možem Jožefom in nato s svojimi 
otroki je živahno trgovala s sadjem 
in zelenjavo za tržaški trg. Njeni 
otroci: Milče, Silvana in Jožica so 
lahko ponosni na svojo mater, pa tu
di vsi vaščani jo  cenimo in spoštuje
mo, ko je vedno in povsod pokazala 
svoje dobro srce. Kaj rada je sode
lovala pri vsem vaškem življenju, ta
ko verskem kot kulturnem, ne samo 
kot navdušena pevka, ampak tudi pri 
organiziranju raznih vaških prazno
vanj: vsi smo ji lahko hvaležni. Na 
poseben način pa naš mladinski pev
ski zbor, za katerega se je žrtvovala 
skoro deset let pri njegovem počit
niškem letovanju v koči sv. Jožefa v 
Žabnicah: vse pevke je ne bodo nik
dar pozabile. Vsi vaščani ji za njen 
jubilej voščimo še mnogo let mirne
ga in srečnega življenja: Bog jo  živi!

Ž .J.

Prizor iz komedije Sluga dveh gospodov. Od leve Vladimir Bastjančič, Jor
dan Mučič, Damjan Paulin, Anita Lutman, Marko Tabaj in Danijela Puia.

Zdi se nam že prijeten običaj, da 
se v predpustnem času zberemo v 
štandreški župnijski dvorani na no
vi premieri Dramskega odseka P ro
svetnega društva Štandrež. Letos so 
nam Štandrežci predstavili v soboto, 
16. januarja, zvečer Goldonijevo de
lo Sluga dveh gospodov (II servitore 
di due padroni, spisano 1748) v pre
vodu Vere Troha. S tem delom so se 
spomnili dvestoletnice smrti velike
ga beneškega komediografa, ki je 
umrl v Parizu 6. februarja 1793. Si
cer so se igralci že večkrat srečali s 
tem piscem, ki nas toliko let že za
bava s prikazovanjem družbe svoje
ga časa in z bičanjem  raznih 
človeških napak. Delo je situacijska 
komedija z vrsto zapletov in razple
tov in se seveda srečno zaključi. 
Tekst je precej obširen, a režiser Emil 
Aberšek nam ga je predstavil s hitrim 
tempom igre, tako da so si prizori 
sledili brez kakih odmorov. Domisel
na menjava scene je gotovo še pope
strila celoto. Upajmo, da bo režiser 
Aberšek še sodeloval v skupini in 
nam tako podelil košček svoje umet
niške sposobnosti in seveda s tem še 
marsikatero prijetno urico.

V igri so nastopali že dolgoletni 
člani dramskega odseka, a tudi mla
di, ki se še privajajo odrskim de
skam, toda nekateri so se že precej 
homogeno vključili v dramsko dru
žino. Sicer so se vsi nastopajoči do
bro odrezali in pokazali, da jim je 
gledališče pri srcu, saj je vsak izmed 
njih pripomogel, da je predstava 
uspela. Na splošno se moramo Štan- 
drežcem zahvaliti, da vztrajajo na 
začrtani poti in da prav na tem ko
ščku goriške zemlje, ki je najbolj 
ogrožena, gojijo lepo slovensko 
besedo.

Izmed igralcev naj najprej omeni

mo Božidara Tabaja, ki je izobliko
val res mojstrsko živahno svojega 
prebrisanega slugo Truffaldina, ki se 
zna dobro izmazati iz vseh še tako 
hudih zadreg, saj navsezadnje kot 
sam pravi: Vsega je kriv le Pasqua- 
le. Za Tabaja je to že tretja vloga v 
letošnji sezoni, saj je nastopil že v 
opereti Srce in denar ter v Rendez- 
Vous-u. Spet je dokazal, da se v 
njem skriva pravi »komedijant«. Da
mijan Paulin je poosebil Pantalona 
de’ Bisognosi, očeta nevestice Clari- 
ce, ki bi oddal hčer, komur se bolj 
izplača. Anita Lutman je bila Clari- 
ce, dekle zaljubljena v mladega Sil
via — M arka Tabaja, ki se zanjo 
dvobojuje z v moškega preoblečeno 
Beatrice iz Torina. Slednjo je izobli
kovala Kristina Marušič, najprej kot 
odločen moški, nato kot zaljubljena 
ženska, ki bi se za svojega dragega 
skoraj vrgla v kanal. To hoče napra
viti tudi njen ljubimec Florindo —

M arko Brajnik, dolgoletni član sku
pine, ki je vlogo prepričljivo odigral. 
Vladimir Bastjančič je bil ženinov 
oče Dottore Lombardi, Jordan Mu
čič simpatični krčmar Brighella, Da
nijela Puia sobarica Smeraldina. 
Zanimiva in posrečena sta bila Ma
rijan Breščak v vlogi natakarja in 
Viktor Selva kot postrežček.

Preprosto, a zelo dognano sceno 
je po zamisli in pod strokovnim vod
stvom režiserja izdelal večletni sode
lavec Lucijan Pavio. Skrita za 
kulisami, a predvsem na premieri ze
lo pomembna vloga šepetavke, je bi
la tudi letos poverjena Marinki 
Leban. Ob premieri nas je čakalo še 
presenečenje in sicer izčrpen gledali
ški list, ki ga je izdalo društvo samo. 
Predstava je doživela velik uspeh, saj 
so bili gledalci izredno navdušeni nad 
njo in so to tudi pokazali z burnim 
ploskanjem.

Gotovo bodo Štandrežci ponovili 
komedijo še v raznih krajih zamej
stva in Slovenije ter prinesli s seboj 
lep umetniški užitek.

Iva Koršič

Obvestilo
Vsi, ki imajo prihranke, naložene na 

kaki bančni knjižici, morajo do 30. ju 
nija t.l. imeti tudi davčno številko (codi- 
ce fiscale) in jo javiti banki. Kdor tega 
ne naredi, se mu lahko zgodi, da mu bo
do blokirali denar. Kdor torej nima še 
»codice fiscale«, naj to stori in javi 
banki.

V nedeljo, 31. januarja ob 16. uri, bo v Katoliškem domu komedija

Sluga dveh gospodov
Carla Goldonija.

Nastopa igralska skupina iz Štandreža.
S predstavo bo združen bogat srečolov za katoliški tisk.
Toplo vabljeni!

Dr. Bernard Špacapan primarij v goriški umobolnici
S 1. januarjem je dr. Bernard Špa- jenju alkoholikov, stike ima s po- 

capan bil imenovan za primarija v dobnimi ustanovami tudi v Sloveniji,
goriški umobolnici, oddelek za alko- Poleg strokovnega dela se posveča
holike in osvojene z mamili. Dr. Špa- tudi politiki in je občinski svetova-
capan je v službi v tej bolnici že lec za SSk v goriškem občinskem sve-
veliko let. Specializiral se je v zdravi- tu. Čestitamo!

SLOVENSKO STALNO GLEDALIŠČE 

Andersen-Milan Jesih

Cesarjeva nova oblačila
Režija Vladimir Jurc

V petek, 22. januarja, ob 10. in 12. 
uri v Katoliškem domu v Gorici

Božični čas je čas tihega pričako
vanja, čas, ko se vsakdo izmed nas 
rad povrne z mislijo v svoja otroška 
leta.

Nabiranj mahu, priprava jaslic, 
krašenje drevčka in praznovanje v 
krogu družine so za vsakega otroka 
enkratno doživetje. In prav zato so 
božičnice, na katerih sodelujejo otro
ci, najlepše in najbolj doživete, saj 
otroci odsevajo občutke še neskalje
ne sreče, po otrocih se Bog pogovar
ja  z nami vsak dan, a mi temu glasu 
večkrat ne znamo prisluhniti.

Učenci in učitelji OŠ Josip Abram 
v Pevmi smo letos pripravili svojo 
božičnico, ki smo jo naslovili Nazaj 
v Betlehem, v sodelovanju z doma
čim pevskim zborom. Vršila se je v 
župnijski cerkvi v nedeljo, 20. de
cembra.

S kora je slovesno zadonela božič
na pesem. Uvodne misli je podal g. 
župnik Vojko Makuc.

Program je obsegal nekatere od 
najlepših odlomkov iz sv. pisma, 
hvalnice Bogu Stvarniku in Mariji 
materi in ženi, odlomke del sloven
skih in tujih avtorjev in pesnikov.

Recital so spremljale zelo posreče
ne diapozitive, v ozadju je odmeva
la skrbno izbrana glasba.

Polni občutka so bili živi prizori: 
iskanje prenočišča, rojstvo, prihod 
pastircev in angelcev. Pevci so ubra
no peli lepe slovenske božične pesmi, 
Ave Marijo in znano White Chri- 
stmas pod taktirko domačinke Luci
je Valentinčič, na orgle jih je 
spremljala Erika Jazbar.

Ubrano so peli tudi učenci OŠ pod 
vodstvom uč. Marte Ferletič.

Ob koncu še voščilo — »da bi nih
če vsaj v sveti noči ne podvomil v do
broto ljudi, miru in tihe sreče v srcih 
vseh ljudi.«

Učitelji OŠ J. Abram se naj lepše 
zahvaljujemo vsem, ki so na kateri
koli način pripomogli, da je vse stek
lo v najlepšem redu. G. župniku V. 
Makucu za cerkev, gospe Mariji in 
možu Albinu za vsestransko pomoč 
in prijaznost, gospe Gizeli Gulin iz 
Sovodenj, ki nam je posodila jaslice 
T. Kralja, vaški mladini za reflektor
je, zboru za sodelovanje, gd. Jorda
nu F. iz Štmavra, Manuelu in 
Barbari, konzulti za zakusko, župni
ku Karlu Bolčini, ki nam je posodil 
tunike, Ljudskemu radiu za mikro
fone in učencem naše šole.

V torek, 22. decembra, so imeli 
božičnico tudi otroci, ki obiskujejo 
vrtec v Pevmi. Naši najmlajši so na
stopili pred publiko s petjem, bale
tom in božičnim prizorčkom in se 
lepo izkazali. Obiskal jih je tudi Bo
žiček, ki je prinesel poln voziček 
daril. -ja

V Števerjanu se je v mesecu decembru zbral letnik 1972 in proslavil svojih
20 let z mašo

Profesor Gadžijev iz Moskve gost Centra Emil Komel
V tem in prihodnjem tednu je v 

Gorici pianist Sijavuš Gadžijev, pro
fesor na konservatoriju v Moskvi. 
Slovenski center za glasbeno vzgojo 
E. Komel ga je povabil, da predava 
učiteljem klavirja in da vodi desetd
nevni seminar za mlade pianiste. Pre
davanj se je udeležilo lepo število 
pedagogov iz Gorice in Trsta, pa tu 
di iz Nove Gorice, Kopra in Ajdov
ščine. Tudi lekcijam klavirja sledijo 
dijaki iz zamejstva in iz Slovenije. V 
soboto se bo seminar zaključil s kon
certom, na katerem bomo poslušali 
nekatere tečajnike, v drugem delu pa 
bo prof. Gadžijev igral z Godalnim 
kvartetom »Glasbena matica« Schu
mannov Kvintet v Es-duru. Koncert 
bo v Katoliškem domu ob 20.30.
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Božični koncert na Opčinah Slovenija party v SKK
Božični prazniki so mimo, že se 

moramo spoprijemati z vsakdanjimi 
dolžnostmi. A  nekateri kulturni do
godki, ki so se odvijali na Opčinah
v letošnjem božičnem času so vred
ni zapisa in jih  zato želimo priklicati 
bralcem v spomin.

Openska župnija je  namreč v so
delovanju z domačim pevskim zbo
rom sv. Jernej nudila vernikom več 
kvalitetnih pevskih nastopov v do
mači cerkvi. Že samo božično pol
nočnico je  letos spremljalo zelo 
ubrano petje, saj se je  domači pev
ski zbor pod  taktirko priznanega pe
vo vo d je  Janka  Bana nanjo  
pripravljal več časa, tudi zato, ker jo  
je  v živo oddajal radio Trst A .

Koncert božičnih pesmi na božič
no popoldne je  že tradicionalen. A  
dejstvo, da je  letos priklical še poseb
no veliko število domačinov in p o 
slušalcev iz okolice, dokazuje, da 
želijo verniki tudi v tej obliki skupno 
doživljati božični praznik.

Slovenske božične pesmi, izbrane 
iz bogate zakladnice predvsem slo
venskih avtorjev, so oblikovali kar 
trije domači pevski zbori, in sicer 
Mešani pevski zbor sv. Jernej, Dek
liški pevski zbor in Dekliška pevska 
skupina Vesela pomlad. Oba dekli
ška zbora vodi g. Franc Pohajač. Ob 
poslušanju ubranega petja obeh zbo
rov imamo vtis, da kvaliteta izvajan
ja  raste vsako leto , 
premosorazmerno z leti njihovega 
obstoja. Starejšta dekliška pevska  
skupina Vesela pomlad je  dosegla za
vidljivo raven zlitosti in interpre
tacije.

Izvajanju cerkvenega zbora sv. 
Jernej se je  poznala vešča roka pe
vovodje Janka Bana, ki je  pevce pri
peljal do izboljšave tako tehničnega 
izvajanja pesmi ko t tudi inteligent
ne in smiselne interpretacije slednjih. 
Poznal pa se je  tudi priliv novih mla
dih glasov. Že pri polnočnici in na 
tem koncertu se je  cerkvenemu zbo
ru namreč pridružilo precej pevk  
DPZ Vesela pomlad.

Priložnostni govor je  imel pesnik 
Vinko Beličič; vezno besedilo Lučke 
Susič pa je  prebral napovedovalec ra
dia Trst A  Janez Beličič.

Mnogo svežine je  na praznik sv. 
Treh kraljev v opensko cerkev prine
sel kvartet Capris, pevska skupina, 
ki se v Sloveniji uveljavlja predvsem  
z izvajanjem črnskih duhovnih pe
smi. Stil, ritem in način petja navad
no navdušuje predvsem mlajše.

Nadaljujemo 
s pastoralnim zborovanjem

Župnijam smo porazdelili nove 
pole za 8. določeno temo: Kultura.

Priprava na papežev obisk in obisk 
sam ter poletni čas so prekinili zače
to delo. Sedaj zopet nadaljujemo.

Verniki so poklicani, naj izrazijo 
svoje mnenje v zvezi s posameznimi 
temami. To nas bo stalo nekaj tru
da, a vztrajajmo in skušajmo izpel
jati začeto delo do konca.

Transverzalne trojke
Moda nam prinaša kar zaporedo

ma tudi politične muhe enodnevni
ce. T aka m uha so tren u tn o  
transverzalne trojke. Najprej Biasut- 
ti (KD), Saro (PSI), Camber (melo- 
narji); sledijo De Rosa (Pds), Pittoni 
(PSI), Castigliego (PRI).

Kdaj bodo na vrsti nova imena?
Ti gospodje bi radi, da bi jim še 

zaupali!

Kvartet Capris pa se je  s koncertom  
prilagodil številni publiki prav vseh 
starosti. Zapel je  namreč tudi nekaj 
klasičnih slovenskih božičnih pesmi 
in nekatere pesmi v Gačnikovi pri
redbi. Vendar pa je  najbolje izvedel 
prav pesmi iz svojega »železnega« re
pertoarja, to je  črnske duhovne 
pesmi.

N aj še omenimo, da take priredit
ve, ki se večinoma zaključijo s pri
jetnim  srečanjem in družabnostjo, 
dokazujejo, da postane lahko doma
či cerkveni pevski zbor jedro, okrog 
katerega se zbirajo, se čutijo spreje
te in zato najdejo svoje mesto fara
ni in okoliški prijatelji vseh starosti.

A.

G. Ivan Florjane 
o gregorijanskem koralu

V ponedeljek, 18. januarja, je v 
Društvu slovenskih izobražencev 
predaval g. Ivan Florjane, salezijan
ski duhovnik, a tudi globok pozna
valec cerkvene glasbe, posebno še 
gregorijanskega korala. V svojem za
nimivem posegu je obrazložil nasta
nek krščanskega liturgičnega petja, 
ki ga poznamo pod imenom papeža 
Gregorija Velikega (6.-7. st.). Opo
zoril je na vplive hebrejske glasbe, na 
stilno raznolikost prvotne pevske za
snove, na razširitev gregorijanskega 
korala po vsej Evropi po zaslugi Ka- 
rolingov. V 13. stol. pa je enoglasni 
koral postal osnova, na katerem so 
začeli graditi polifonijo. Predavatelj 
je svoj prikaz še dodatno utemeljil s 
sprotnim izvajanjem posameznih ko- 
ralov. Zaključil je z mislijo, da je da
nes gregorijansko petje sicer mrtvo, 
toda v sebi skriva izredno globoke 
glasbene in duhovne zaklade, ki jih 
lahko tudi sodobni poslušalec odk
riva in ceni.

Ne more nas pozabiti
Pismo bivšega župnika župnije Sv. 

Ane slovenskim vernikom.
Dragi slovenski verniki! Sem fizič

no daleč od vas, s srcem in mislijo 
pa zelo blizu. Spominjam se vas še 
posebno v svojih molitvah.

Maševal sem za vas 30 let, v glav
nem je  bilo moje srečanje z vami pri 
nedeljski sveti maši. V vsem tem ča
su sem imel priliko poslikati z očmi 
vse vaše obraze, poglede in nasme
he. Vaša prisotnost mi je  dajala moč, 
pogum in veselje. Še večje veselje in 
pogum pa m i je  dajal pevski zbor. S 
svojim petjem so gospe Dalka, A n i
ca in Elvira pripomogle, da je  bila 
maša bolj slovesna. Bile so vedno 
prisotne, tudi če je  bila zunaj nevih
ta. Še enkrat hvala! Še posebna zah
vala g. Dalki, katera je  prebrala v 
imenu vseh slovenskih vernikov lepe 
in pretresljive besede meni v slovo.

To pismo je  bilo potem  natiskano 
tudi v Katoliškem glasu in sem ga od
nesel s seboj na Češko. Od časa do 
časa preberem te vrstice in zdi se mi, 
da sem še vedno med vami.

Tukaj se počutim dobro, nimam  
težav z jezikom . Tukaj na Češkem 
zelo malo ljudi hodi v cerkev in k  
maši.

Pošiljam vam voščila za božične in 
novoletne praznike. Pravo srečo in 
veselje naj vam podari Dete Božje!

Prav iz srca vas pozdravljam, dra
gi slovenski verniki, pozdravite tudi 
duhovnika, k i mašuje namesto  
mene.

Dete Božje naj vas blagoslovi!
p. Vittori

Racionalizacija ali klestenje?
Tržaški šolski skrbnik je prejšnji 

teden napovedal nekatere ukrepe v 
zvezi z »racionalizacijo« krajevnega 
javnega šolstva. Podobne spremem
be so v teku v vsej državi. »Racio
nalizacija« je seveda evfemizem, za 
katerim stoji v resnici potreba po 
varčevanju javnega denarja. In kdo 
bi v sedanjem stanju tej potrebi na
čelno oporekal?

Seveda pa bodo napovedani ukre
pi na Tržaškem in Goriškem priza
deli tud i slovensko šolstvo. 
Odpravljena naj bi bila nekatera sa
mostojna ravnateljstva nižjih sred
njih šol, npr. v Rojanu in na Opči
nah. Omenjeni šoli naj bi tako po
stali podružnici šentjakobske oz. 
proseške srednje šole.

Kako naj presojamo načrt šolske
ga skrbništva? Dejstvo je, da padec 
vpisov v zadnjem desetletju spremin
ja podobo našega šolstva. To je real
nost, pred katero se ne moremo 
skrivati. Po drugi strani pa smo Slo
venci v Italiji na naše šolstvo izred
no ljubosumni, saj je prav šolstvo 
največja postavka naše že itak po
manjkljive manjšinske zaščite. Razen 
tega se v primerjavi z italijanskimi za 
ukinjanje slovenskih šol postavljajo 
določene zakonske ovire, kar je že 
pred dvema letoma uspešno dokazal 
ravnatelj Pečenko s prizivom na De
želno upravno sodišče. Skratka, ne 
gre za izmikanje prepotrebnemu var
čevanju, pač pa za zavest, da za 
manjšinsko šolo ne morejo veljati 
povsem ista pravila kot za večinsko.

Vprašanje »racionalizacije« šol
skega omrežja je le eno od številnih 
odprtih vprašanj, s katerimi se soo
ča slovenska šola v Italiji. Utegne se 
pa zgoditi, da se bomo vsi, ki smo 
kakorkoli za našo šolo odgovorni, v 
odločilnem trenutku znašli brez sku
pnih in jasnih stališč, kar nam goto
vo ne more prinesti zaželj enega 
uspeha.

T.S.

Kolonkovec
Koncerti z božično pesmijo se 

vrstijo vsako leto v tem mesecu ka
kor na tekočem traku. Eden izmed 
takih je bil tudi v cerkvi sv. Marije 
Magdalene na Kolonkovcu preteklo 
nedeljo, 17. januarja.

Začela je Tamara Zajec s pozdrav
no besedo, sledil je nastop krajevne
ga pevskega zbora, ki ga že dolgo let 
neutrudno vodi Dalka Šturman; iz
vajal je božične pesmi.

Sledil je kvartet Nomos, ki je pri
sotne presenetil s svojo doživeto in
terpretacijo; solo točke je zapel Aldo 
Žerjal.

Tamara in Aleksander sta skupno 
zaigrala nekaj odlomkov iz klasične 
glasbe.

Duhovno misel je podal prof. Ma
rijan Kravos. Poudaril je, kako le
po bi bilo, ako bi med nami 
zavladalo prepričanje, da smo ljud
je različnih jezikov in ras otroci iste
ga Očeta; naj bi si pogledali v oči, si 
podali roke in živeli med seboj kot 
bratje in sestre.

Nato je nastopil krajevni italijan
ski pevski zbor, ki je zapel pesmi raz
ličnih avtorjev.

Večer sta zaključila oba pevska 
zbora, ki sta združeno zapela Angel
sko petje in Sveta noč vsak v svojem 
jeziku. Množica poslušalcev je bila 
zadovoljna in vesela nastopa, predv
sem pa v polni zavesti, da so še ljud
je med nami, ki so pripravljeni na 
velike žrtve, le da ohranijo svojo 
pevsko tradicijo.

Iskrena hvala vsem, ki so sode
lovali. D.Š.

Veliko število mladih se je v sobo
to, 16. januarja, zbralo v Peterlino
vi dvorani, da bi se udeležili 
Slovenija party-ja ob prvi obletnici 
mednarodnega priznanja Republike 
Slovenije. Večer sta priredila Sloven
ski kulturni klub (SKK) in Mladin
ski o dbor Slovenske prosvete 
(MOSP). Letošnji Slovenija party je 
bil že drugi po vrsti, saj se je prvi od
vijal točno pred letom dni, torej sa
mo nekaj dni zatem, ko je bila 
Slovenija mednarodno priznana.

Po uvodnem nastopu kvarteta No
mos je pred številno občinstvo sto
pila presednica SKK Nataša Zubalič.
V kratkem pozdravnem nagovoru je 
dejala, da po enem letu sprejemamo 
takratne dogodke (vojno, priznanje) 
ravnodušno, kot da bi bilo popolno
ma samoumevno, da je Slovenija sa
mostojna država. Omenila je akcije, 
ki so jih mladi v zamejstvu sprožili 
v podporo Sloveniji v času napada 
jugoslovanske vojske in vojne na slo
venskih tleh. Spomnila se je tudi voj
ne, ki divja na Balkanu, in prisotne 
opomnila, da brez svobode si ne mo
remo pričakovati miru.

Sledil je nastop članov gledališke
ga krožka SKK, ki so prebrali 
odlomke iz del Franca Jeze, Borisa 
Pahorja, Ljubke Šorli in drugih za
mejskih avtorjev. Z glasbenimi inter- 
mezzi jih je spremljal kitarist Danilo 
Pahor.

Po tej točki je prišel na vrsto slav
nostni govornik, pisatelj Boris P a
hor. Najprej je podal kratek opis 
procesa slovenskega osamosvajanja 
in poudaril zasluge slovenskega vo
dilnega kadra, v katerem prednjači 
obrambni minister Janez Janša. Ma
lokateri narod se je na tako odločen 
način zavzel za svojo samobitnost 
kot slovenski. Pomembno silnico, ki 
je tudi dala svoj doprinos h kasnejši 
osamosvojitvi, vidi Pahor v odpor
ništvu, ki je nastalo med drugo sve
tovno vojno. Govornik je prisotne 
spomnil tudi na dolgoletno neutrud
no delo Franca Jeze in na to, da se

Zaradi znanega incidenta pred 
cekvijo Sv. Antona Novega v Trstu 
prve dni novembra lani je bil proti 
prof. Samu Pahorju sprožen sodni 
postopek pred tukajšnjim kazenskim 
sodiščem. Že na prvi obravnavi sta 
njegova odvetnika Škerk in Berdon 
zahtevala, naj se proces proti Pahor
ju  zaradi izredne hude protisloven
ske gonje odvija v kraju zunaj Trsta. 
Sodni zbor je zahtevo posredoval 
Kasacijskemu sodišču v Rimu, ki je 
v takšn ih  p rim erih  p ris to jn o  
odločati.

Minulega 15. januarja je prvi od
delek Kasacijskega sodišča v Rimu 
obravnaval zahtevo Pahorjevih bra-

Berite tudi 
katoliški GLAS

je že v reviji Zaliv pisalo o konfede
ralni ureditvi jugoslovanske države. 
To zamisel pa so dogodki kasneje se
veda prehiteli.

Pomemben del svojega govora je 
Boris Pahor posvetil zamejski pro
blematiki. Zavzel se je za prekvalifi
kacijo razmerja matice do nas, to je 
da v odnosih matica-manjšina ne 
sme več prevladovati ideološki krite
rij. Glede naših odnosov z večinskim 
narodom pa je Pahor poudaril po
trebo po novem gibanju, ki naj bi 
p risililo  S lovensko k u ltu rn o - 
gospodarsko zvezo in stranke, za ka
tere Slovenci volimo, naj se zavzame
jo za rabo slovenščine povsod, kjer 
je slednja po zakonu dovoljena oz. 
predvidena. Te naloge ne moremo 
prepustiti osamljenim posamezni
kom. Izdelati je treba načrt za uvel
javitev slovenstva in njegove kulture. 
Slovenski doprinos mora biti vedno 
bolj viden. Čas je za aktiven poseg, 
za ustvarjanje izvirnega posredovan
je. Med manjšino in večino je treba 
postaviti ne toliko most, ampak per
sonalno doživeto ovrednotenje ene
ga in drugega. Konec je treba 
narediti pasivnemu sprejemanju za
snov, kot je npr. načrt Primorski 
dnevnik-Republika, glede katerega 
naša skupnost ni vedela, za kaj gre. 
To nalogo je govornik pripisal novi 
generaciji, v kateri vidi rod, ki bo de
loval po načelih človečanske etike in 
pluralističnega duha.

Večer je sklenil že prej omenjeni 
kvartet Nomos, ki ga sestavljajo ba
sist Aldo Žerjal, violinist David Žer
jal, pianist Aljoša Saksida in fagotist 
Aljoša Tavčar. Izvedel je nekaj na
rodnih pesmi in arijo iz Mozartove 
opere Figarova svatba. Nazadnje so 
udeleženci doživeli prijetno presene
čenje: vsak je dobil kozarec peneče
ga vina, s katerim so nazdravili 
prvemu »rojstnemu dnevu« samo
stojne in neodvisne Slovenije. To je 
predstavljalo uvod v prijetno dru
žabnost, s katero se je večer sklenil.

Ivan Žerjal

nilcev in po zaslišanju le-teh in tudi 
samega prof. Pahorja sklenil poglo
biti vprašanje. V ta namen je pove
ril tržaškemu sodišču, naj izvede 
preiskavo o protislovenskem razpo
loženju v Trstu in mu pošlje o tem 
poročilo. Nato bo Kasacijsko sodi
šče dokončno sklepalo o zahtevi po 
premestitvi procesa iz T rsta v 
Benetke.

Vsekakor gre za pomembno odlo
čitev Kasacijskega sodišča, ki očitno 
želi zadevo razčistiti do kraja. Tako 
obtoženec kot njegova branitelja po
zitivno ocenjujejo takšen razplet, da 
se končno o razmerah v Trstu izre
čejo same sodne oblasti.

Novi doktor
Dne 17. decembra 1992 je  na 

Agrarni faku lteti v Vidmu diplomi
rala Magda Šturman. Novi doktori
ci čestitajo teti Dalka in Zofka z 
ostalimi sorodniki.

Društvo slovenskih izobražencev v 
Trstu vljudno vabi na otvoritev razstave 
in predstavitev knjige o ziljski ljudski no- 

; ši v ponedeljek, 25. januarja, ob 20.30 
v Peterlinovi dvorani v Trstu.

PD Mačkovlje vabi v nedeljo, 31. ja 
nuarja 1993, na ogled igre »Matura«. 
Uprizorila jo  bo dram ska skupina 
»ODER 90« iz Gorice, v režiji Franka 
Žerjal. Pričetek ob 17. uri v srenjski hiši 
v Mačkovljah. Toplo vabljeni!

Sodišče naj razišče protislovensko 
nastrojenost v Trstu
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»Zadnja postaja« Felicite GabrovecŠ P O R T
Odbojka - Moška C2 liga

11. KOLO
Bor 

01ympia CDR 
0:3 (5:15, 15:17, 5:15)

Bor: Koren (3 + 8), Pavlica (1 + 0), Co
lom (1+2), Furlanič (1 + 1), Gombač 
(0+2), Latin (0+1), Marega (5 + 9), 
Stulle (1 + 4), Brežic (1 +1), Ceresari, Ru
tar, Kent.

Olympia: S. Terpin (7+16), J. Terpin 
(3 + 4), B. Sfiligoj (10 + 3), G. Sfiligoj 
(1+2), A. Terpin (0+0), Dornik (3 + 3), 
A . Vogrič (3 + 0), M. Vogrič (0+1), Pov- 
še (1 + 0), Devetak (2+0), Petejan.

Slovenski derbi je osvojila goriška 
01ympia, ki je brez izgubljenega seta za
pustila igrišče. Gostje so bili tehnično 
boljši, vendar so domačini igrali zelo bor
beno in potrpežljivo. V prvem nizu je na 
začetku prevladovala izenačenost, nato 
pa so domačini popustili in niz je pre
pričljivo osvojila goriška ekipa. Bor je 
igral drugi set mnogo bolj enakomerno, 
medtem ko so gostje naredili ogromno 
nepotrebnih napak; borovci so bili sko
raj ves čas v vodstvu, imeli so tudi mož
nost zaključiti set, vendar je gostom le 
uspelo obrniti rezultat v svojo korist. V 
zadnjem nizu so Boru pošle moči, med
tem ko je 01ympii končno uspelo zaigrati 
malo bolj koncentrirano ter brez večjih 
težav osvojiti niz.

Bor se je na tej tekmi izkazal kot per
spektivna ekipa, li lahko samo še raste, 
saj jo  sestavljajo večinoma mladi igral
ci; pri 01ympii pa se je znova pokazala 
stara hiba, to je slabo in nemotivirano 
igranje v gosteh. Tukaj se bodo morali 
Goričani čimprej popraviti, če mislijo 
ostati na vrhu lestvice.

(Igor Povše)

V soboto, 9.1.1993, je bil v štever- 
janski cerkvi pogreb 92-letne Felici
te Gabrovec, vd. Koršič. V sončnem 
popoldnevu se je zbrala velika mno
žica sorodnikov, vaščanov in drugih 
znancev, da bi pokojno pospremili 
na njenem zadnjem romanju.

Tako predstavlja življenjsko pot 
pok. Felicite njena hčerka, gospa 
Ada Gabrovec;

+ FELICITA GABROVEC 
vd. KORŠIČ

»Pokojna mama Felička se je ro
dila, 22.6.1900, v Gabrskem koncu 
v dvosobni hišici na hšt. 10 kot četr
ti otrok v družini petih otrok zakon
cema Andreju in Francki Golob.

H krstu so jo  prinesli že čez dva 
dni 24.6.1990.

Niti petnajstletna je doživela tra
giko, ko je že prvi mesec svetovne 
vojne padel na ruski fronti edini brat 
Gotard star 25 let. Doma je istoča
sno umrla 9-letna sestrica Bernard
ka. O četa so ji in te rn ira li v 
notranjost Italije, mati z dekleti pa 
je odšla v begunstvo.

Neizpeta mladostna leta, polna 
grozot in trpljenja so ji vtisnila v zna
čaj pečat pesimizma in nezaupanja v 
človeka. 1920-leta se ji je rodila hčer
ka Ada, dve leti kasneje pa ji je umr
la mati. Sama se je z že ostarelim 
očetom in majhnim otrokom ubija
la na kolonskem gruntu; ko je oče 
onemogel, se je leta 1933 poročila z 
Ladislavom Koršičem s Cerovega. 
Leta 1942 jim je gospodinja grunta 
dala slovo. Družina je dobila delo in 
kruh na neki kmetiji na Humu. Po

razmejitvi se je s starim očetom in 
hčerko vrnila v Števerjan — brez la
stne strehe. Novembra 1947 so ji gra
ničarji na meji ustrelili še moža, ki 
je bil ostal na kmetiji na Humu. Le
ta 1951 je umrl oče Andrej, star sko
raj 90 let. Sedaj si je zavihala rokave, 
delala in šparala, da si je leta 1967 
kupila staro bajto, tako da je svoja 
stara leta preživljala pod lastno stre
ho. Zadnje dve leti je telesno precej 
opešala, v pogovorih se je rada stal
no vračala v dobo prvega detinstva. 
Trdo preizkušena je imela eno samo 
željo; da bi umrla doma, kot so umi
rali njeni predniki. Ta želja se ji je 
včeraj okrog poldne izpolnila. Stra
šno se je bala bolnišnic in pa domov 
za ostarele. Še pred 15 dnevi se je iz
razila: To je zadnja postaja.«

Vsem sorodnikom pokojne Felici
te naj gre iskreno sožalje.

Sestri Dolores v spomin
V lepem sončnem dnevu smo po

spremili s. Dolores Kožlin na mestno 
pokopališče. Mnogo nas je bilo, ki 
smo ji hoteli ostati zvesti vse do gro
ba. Pogrebna sv. maša je bila v ka
peli zavoda sv. Družine, kjer je 
pokojna toliko desetletij molila in jo 
stalno krasila, saj je svoj prosti čas 
večinoma posvečala rožam z izredno 
umetniškim čutom.

Sv. mašo je vodil njen rodni brat, 
duhovnik M arjan, župnik v Šempa
su, ob somaševanju 29 duhovnikov, 
po večini dušnih pastirjev iz Goriških 
Brd, kjer je bila s. Dolores rojena na 
Dobrovem v biljanski župniji. Poleg

njenih sorodnikov so se udeležili sv. 
maše številni verniki iz štandreške de
kanije ter bivše gojenke. Liturgični 
obred je izzvenel v mogočno vsta- 
jenjsko slavje.

V poslovilni pozdrav so ji sestre 
zapele v kapeli njej drago pesem: 
»Kadar sonce gre za goro« in pa 
»Marija, Mati moja«, na pokopali
šču pa »Kristus je vstal«.

Značilno je tudi, da se je s. Dolo
res poslovila od nas prav na 39. 
obletnico svojih večnih zaobljub.

Ko je dovršila višjo srednjo šolo, 
je službovala kot uradnica na Gori
škem. Leta 1948 je vstopila v Kon
gregacijo Šolskih sester, kjer se je 
pripravljala na redovno življenje. 
Noviciat je dovršila v Rimu in se po 
prvih redovnih obljubah vrnila v za
vod sv. Družine. Tu je delovala kot 
vzgojiteljica mladine ter dopolnjeva
la svojo stanovsko izobrazbo. Na
slednje desetletje je prevzela vzgojo 
tržaških gojenk v provincialnem do
mu. Ko se je vrnila iz Trsta, je na
daljevala svoje vzgojno poslanstvo v 
Gorici ter nudila predstojnikom in 
skupnosti vsestransko pomoč. Sestre 
in gojenke jo imajo v najlepšem spo
minu. Bila je modra, razumevajoča 
in vedno na razpolago.

Dolgo, zahrbtno bolezen je juna
ško prenašala, zlasti zadnje tedne, ko 
so bolečine naraščale. Dan pred 
smrtjo se je ganljivo poslovila od so- 
sester ter jih prosila za molitev.

Smrt s. Dolores in s. Izidore, ki sta 
si zaporedno sledili, je močno priza
dela našo verno skupnost, zlasti ker 
ni novih poklicev. Naj blagi pokoj
nici prosita pri Bogu za našo mladi
no, da bi se odločala tudi za višje 
vzore.

Za štandreško cerkev: v spomin na 
pok. Olgo Kobal daruje R.Z. 100.000 lir.

Za semenišče v Vipavi in za begunce:
g. Mery P. v spomin na pokojne starše 
in moža po 50.000 lir (skupaj 100.000 
lir.).

Za Sv. Goro: g. Mery P. 50.000 lir.

Ob 10. obletnici smrti drage mame da
ruje Branko z družino: za slov. misijo
narje 100.000, za Katol. dom 100.000 in 
za Sv. Goro 100.000 lir.

Za slov. misijonarje: R.T. 400.000 lir. 
Za Višarje: N.N. 100.000 lir.
Peč. Dar za cerkev: namesto cvetja na 

grob Alojzije Novak 50.000 lir.
Gabrje za ogrevanje: Brajnik - Cotič

50.000 lir.
Za misijon p. Kosa: Pavla Novak- 

Milič 20.000; Danila Tence - Vidau 
30.000; Marija Grillo - Cotič 20.000; Vi- 
sintin - Devetak Letizia 5.000; Devetak
- Vrh 29 10.000; Razni - Vrh 50.000 lir.

Za postavitev ogrevanja v cerkvi v 
Mačkoljah: neimenovana oseba 100.000; 
neimenovana oseba 100.000; Ernesta 
Bandi 50.000; A.T. 100.000; družina 
Štrajn (59) 200.000; neimenova oseba
50.000 lir.

Mačkoljani za begunce in slovensko 
Karitas: neimenovana oseba 500.000; Ol
ga Štrajn 100.000; Olga Štokovič 100.000 
lir.

Marčela Pahor Neri v spomin na ne
čaka Adriana Sola za cerkev pri Sv. Iva
nu v Trstu 50.000; za cerkveni pevski 
zbor 50.000; in za Marijin dom 50.000 
lir.

Za Marijin dom pri Sv. Ivanu v Trstu:
v spomin na Adriana Sola: Mimi, Dra
gotin in Pina 150.000; Ema Adami 
50.000; M .P. 25.000; M.B.C. 20.000; 
M irjana in Nino Parovel 50.000; ob 
obletnici smrti dragih moža in očeta Mar
ja  (10.1.), brata in strica Franca (15.1.) 
darujejo Pini, Boži in M arta 50.000 lir; 
v spomin na pokojne iz družine Zupan
čič darujeta Gracija in Riketa 50.000; 
S.C. 100.000; M arija Visintin 50.000; 
A.B. 30.000 lir.

obvestila
V nedeljo, 24. januarja, ob 16. uri bo

v cerkvi v Portorožu koncert božičnih pe
smi. Nastopajo cerkveni pevski zbori 
obalnih župnij.

Vzhodna liturgija bo letos v župni 
cerkvi na Opčinah v nedeljo, 24. januar
ja, ob 16. uri. Sodeloval bo Ekumenski 
zbor pod vodstvom dr. Zorka Hareja.

Mesečna maša za edinost bo vsak prvi 
ponedeljek v mesecu ob 17. uri v M ariji
nem domu v ul. Risorta 3.

V Marijinem domu pri Sv. Ivanu v 
Trstu, ul. Brandesia 27, bo v nedeljo, 31. 
januarja, ob 17. uri nastopil amaterski 
oder »Jaka Štoka« s Cijakovo humore
sko »Naši graju ne radio«. Vabljeni!

Obvestilo uredništva
Cenjene sodelavce in zainteresi- 

rance obveščamo, da bomo odslej 
objavili le prispevke, ki bodo prispeli 
na uredništvo do torka ob 14. uri, ko 
zaključujemo redakcijo časopisa.

Poduredništvo Katoliškega glasa v 
Trstu deluje v prostorih Slovenske 
prosvete v ul. Donizetti 3, tel 
040/370846, fax 040/633307.

Poduredništvo vodi Ivan Žerjal in 
je na razpolago vsak ponedeljek in 
torek v jutranjih urah.

Katoliški glas vabi na poletno 
potovanje v Francijo

V tradicijo vsakoletnih potovanj s Ka
toliški glasom smo za prihodnje poletje 
načrtovali potovanje v Francijo od 19. 
do 29. julija 1993. Obiskali bomo zna
menitosti v francoski prestolnici, kjer 
smo namenili največ dni ter potovali v sli
kovito pokrajino Loire z gradovi, obiska
li v Normandiji kraje, kjer so se izkrcali 
zavezniki med drugo svetovno vojno, 
znameniti St. Michel in svetišče v Lisieux- 
ju, kraljevi Versailles in zgodovinski 
Reims, kjer so kronali francoske kralje.

Podrobnejša navodila bomo objavili v 
prihodnji številki našega tednika. Vpiso
vanje se prične takoj z akontacijo
300.000 lir na sedežu Katoliškega glasa 
v Gorici.

Svet slovenskih organizacij
sklicuje redni občni zbor članov 
v soboto, 30. januarja, ob 17.30 
v Finžgarjevem domu na Opči
nah. Vsako organizacijo-članico 
zastopajo 3 delegati.

Ljudski radio
TEDNIK LJUDSKEGA RADIA 

Naslovi:
- Tudi Honecker ni kriv
• Zakaj niso mafijskega šefa ujeli 

prej
- Srbske grožnje velja jemati resno
- Levica proti skupnemu manjšin

skemu nastopu

K A T O L IŠ K I G L A S  

T ed n ik

List je  nasta l po združitvi goriškega tedn ika 
»Slovenski Prim orec« in tržaškega »Teden«. 
P rv a  številka »K atoliškega glasa« je  izšla 

2. feb ru a rja  1949.

P oduredn ištvo : T rst, ul. D onizetti, 3 
Tel. 040/370846 - Fax 040/633307 

Registriran na goriškem sodišču pod št. 5 dne 
28.01.1949 

G lavni in odgovorn i urednik:
D ušan Jakom in  

Izdaja: KTD K atoliško  tiskovno  društvo  
Societa T ipografica  C atto lica  srl 
Riva Piazzutta, 18 - Gorizia - P .l. 00054100318

Tiska: T isk a rn a  B udin v G orici 

C ena posam ezne številke: 1200 lir 

L e tna  naročn ina : Ita lija  50.000

inozem stvo 70.000 

zračna  p o šta  95.000

O glasi: za vsak m m  višine v širini enega 
s to lp c a : trg o v sk i o g la s i in o sm rtn ic e  

1000 lir, k tem u do d a ti 19% IVA

DAROVI
Za slov. misijonarje: N.N. 20.000; 

N .N . 30.000; M .P. 200.000; J.V .
1.000.000; v spomin Karlota Kosiča da
ruje brat Lenart 100.000 lir.

Za lačne otroke: N.N. Peč 100.000; 
N.N. 115.000 lir.

Za Ernesta Paljka: N.N. 100.000 lir.
Za sklad Katol. glasa: N.N. 50.000 lir.
Za Zavod Sv. Družine: v blag spomin 

s. Dolores namesto cvetja na grob N.N.
50.000, Marija in Reni Pisk 200.000, Ma
rija Frandolič 100.000, Donda Ivone in 
Ljudmila 100.000, v blag spomin s. Izi
dori in s. Dolores Julka Štrancar 50.000 
lir.

Namesto cvetja na grob Kriste-Cijan 
za sovodenjsko cerkev: sin Franc z dru
žino 180.000; družina Tomšič, Vas 
50.000; sin Stanko z družino 250.000; se
stra in nečaki 200.000; vnuka Guido in 
Katerina 100.000 lir.

Za sovodenjsko cerkev: Tomšič Franc, 
Vas 300.000; Čaudek Dora 100.000; 
N.N. 300.000; družina Cotič 50.000; dru
žina Cijak, št. 45 1.500.000; Cotič 
800.000; N.N. 100.000; Kavčič Bernar
da 200.000; Ghelfi Robi in M ajda 
100.000; N.N. 50.000; N.N. 90.000; v 
spomin na pok. Jožefa Tommasi ob 
14.obletnici smrti žena Rozalija 100.000 
lir.

Za begunce v BiH: namesto cvetja na 
grob Alojza Devetaka sestrične z Vrha št. 
20 100.000 lir.

Sožalje
ODER 90 izreka globoke sožalje 

družini Černič ob izgubi drage ma
tere Feličke.

Za slovensko Karitas: v spomin na 
Drago Skupek Lupine Z.S. 100.000 lir.

Namesto cvetja na grob pok. Lojzke 
Novak iz Trsta za sovodenjsko cerkev:
Urdih Ladka in Gigi 50.000; Pelicon 
Franc, Davorin in Zlatka 50.000; Tom 
šič Franc in Dragica 50.000; Batistič Ma
rija, Sandra in Patricija 50.000, Novak 
Klelija 50.000, Slavica in Zdravko No
vak 100.000 (skupaj 350.000 lir).

Vrh: Berta Devetak za rože 10.000 lir.
Rupa: Za cerkev Olga Ožbot, name

sto cvetja na grob Kriste 50.000 lir.
Gabrje: Florenin Zofija - za ogrevan

je 50.000; Florenin Gabrijela - za ogre
vanje 30.000 lir.

Za Katoliški glas: Gabrije - Vrh - Ru
pa - Peč za objavo darov v 1. 1992 50.000 
lir.

Peč. Za cerkev: V spomin ali namesto 
cvetja na grob Kriste: druž Pavletič 
100.000; sestra Štefanija z družino 
100.000; nečakinja Anica z družino 
50.000; nečakinja Cvetka iz Mirna 
50.000; družina Malič 50.000; družine 
Kodermac iz Podgore 200.000; sin Silve
ster z družino 100.000; sin Andrej z dru
žino 70.000; nečak Dominik Kovic 
50.000; druž. Perkon 50.000 lir.

Za slovenske misijonarje: N.N. iz Ru
pe 100.000 lir.

Za misijon p. Kosa: N.N. Rupa 
20.000; Ada Zecchini-Škabar 20.000; 
druž. Cvelbar 100.000; Danči in Armi- 
da Planinšek 100.000 lir.

Peč. Za cerkev: druž Perkon, names- 
sto cvetja na grob tete Kriste 50.000 lir.

Vrh. Za cerkev: Žena Almira, v spo
min na moža Alojza 50.000 lir.

Za cerkev v Nabrežini: Švara 80.000; 
Kojanec 10.000; Toffalutti 10.000; Pu- 
pis 30.000; Bolniki 130.000; Društvo I. 
Gruden ob koncertu Obala 100.000; na
birka za rože 195.000; Božič 50.000; Per- 
tot 100.000; Franco 20.000; Crismani 
20.000; De Lorenzi 70.000; Caharija 
50.000; Koželj 30.000; Ferlat 40.000; Ru- 
dež 10.000; Bertolino 30.000; v spomin 
na drago mamo Ano Caharija darujeta 
Vera in Zdravko 50.000;

V sklad Mohorjeve družbe daruje dru
žina Jazbec ob priliki krsta Erike 
100.000 .

Za barvna okna v Bazovici: Marija 
Štancerjeva 15.000, Silja Jenakova
50.000, Pjerina Nojzova v spomin An
gela 20.000, M arija Žagar 10.000, Mag
da Tinetova 40.000, N.N. 20.000, Milka 
Izakova 50.000, N.N. 20.000, Marija 
Lajkova v spomin moža Vinkota 20.000, 
N.N. 20.000, Marija in Danica v spomin 
pok. družine Marc 20.000, N.N. 20.000, 
M arija in Danica Laljkovi v spomin Da
vida Kalc 20.000, N.N. 20.000, N.N.
10.000, Ida Filipova v spomin mame
15.000, mati Pavlovič 50.000, N.N.
15.000, Marija Medvedova 15.000, Nad
ja Žagar v spomin očeta Franceta 30.000, 
Elvira Baitz 50.000, Karlo in Emilija 
Grgič v spomin A ntona Škrla 26.000 lir. 
Danica in Polde Tomažin 46.000.

Dora Živic, 300.000 lir.
Za cerkev sv. Ivana: druž. Kerpan

100.000 lir.
Za Katol. glas: N.N. Nabrežina v spo

min na pok. mamo 100.000; g. Lino Coc- 
ci 100.000; druž. Emil Devetak 20.000; 
Kristina Mazora 50.000; ob prvi oblet
nici smrti g. Albina Grmeka darujeta D. 
in Z. 300.000; Milena in Frank Lochner, 
Avstralija 50 dol.

Za sovodenjsko cerkev: namesto cvetja 
na grob Kriste Cijan in tete Gigete No
vak, Gabrijela in Lucijan Fajt 100.000 
lir.

Za slov. Karitas: K.C. 50.000 lir.
Za Marijino družbo v ul. Risorta: v

spomin pok. Lojzke Novak daruje Ga
brijela Skočir 200.000 in Valerija Dugu- 
lin 50.000 lir.

ZAHVALA

Ob nenadni smrti našega dragega

Adriana Sola
se zahvaljujemo vsem, ki so z nami sočustvovali.

Teta M arčela in so rodn ik i
Trst, Sv. Ivan, 18. januarja 1993


